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روزنامه صبح ایران

قطار تورم به بازار کالاهای مصرفی رسید

واکاوی حرکت مارپیچ تورم در بازار ایران
حسین کمالی مطرح کرد؛ 

تعیین ممیزی  برای کاندیداتوری
 یعنی دخالت در تصمیم مردم

دستور رئیس جمهور؛

لزوم آمادگی در رویارویی با موج جدید بارندگی ها 

تکذیب حذف کوروش از فهرست نام ها 

سرنوشت تحقیق و تفحص های مجلس دهم چه می شود؟

داستان بی نتیجه 
تحقیق و تفحص  مجلسی ها

5

7

2

1

دبیرکل حزب اسلامی کار گفت: وقتی مدرک تحصیلی 
را ملاک قرار می دهیم؛ کسانی که در حوزه کار و تلاش 
به  مجبور  مالی  مسائل  دلیل  به  کودکی  از  و  هستند 
ترک تحصیل و کار بوده اند دیگر فرصت تصمیم گیری 
و تصمیم سازی پیدا نمی کنند و این تنها فرصتی برای 
حضور یقه سفید ها بوده که نتیجه اش چیزی جز همین 

رخوت در جامعه نیست که تولید را به حاشیه رانده است. 
حسین کمالی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در سال جاری و با انتقاد از دو 
تصمیم نمایندگان دوره دهم قوه مقننه در محدود کردن 
انتخاب نمایندگان به سه دوره و حذف تبصره احتساب 

یک دوره نمایندگی به مثابه یک مقطع تحصیلی...

تحقیق و تفحص از اختیارات نمایندگان است که معمولا بررسی آنها در نهایت به قرائت عجولانه در صحن علنی ختم 
می شود، حال باید دید مجلس دهم در به سرانجام رساندن این مهم چقدر موفق خواهد بود.اگر در جریان اخبار مجلس 
شورای اسلامی باشید می دانید که کمتر هفته ای است که در دستور کار هفتگی بهارستان تقاضای چندین تحقیق و 
تفحص گنجانده نشده باشد، تحقیقاتی که اگر حقیقتا همه آنها موثر واقع می شد در برخی دستگاه ها شاهد تخلفات 
کمتری بودیم.تحقیق و تفحص یکی از اختیارات نمایندگان مجلس است و به موجب اصل 76 قانون اساسی و مواد 198 
تا 201 آیین نامه داخلی مجلس، وکلای ملت هر زمان که تشخیص دهند که در سازمان یا ارگانی سوء عملکردی وجود 

دارد می توانند تحقیق و تفحص از آن را کلید بزنند و ...

رئیس قوه قضاییه گفت: شناسایی و برخورد قانونی و عبرت آموز 
سبب ایجاد اعتماد مردم به مقابله نظام با مفاسد می شود.حجت 
الاسلام سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه مسئولان عالی 
قضایی درباره مقابله با فساد اظهار داشت: صرف اعلام خبر وقوع 
مفاسد، نه تنها اعتمادساز نیست بلکه اعتمادزدا است. آنچه سبب 
ایجاد اعتماد مردم به مقابله نظام با مفاسد می شود، اولا شناسایی و 

رفع بسترهای فساد و ثانیا برخورد قانونی و عبرت آموز...

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به دشمنی ها با جمهوری اسلامی 
ایران، تأکید کردند: اگر چه دشمنی ها و حجم و شدت آن بیشتر 
از گذشته به نظر می رسد اما این اقدامات و توطئه ها، نَفَس های 
آخر دشمنیِ دشمنان با جمهوری اسلامی است.به گزارش از پایگاه 
اطلاع رسانی مقام معظم رهبری، مراسم پایانی سی و ششمین دوره 
مسابقات بین المللی قرآن کریم صبح روز دوشنبه با شرکت اساتید 

برجسته و قاریان بین المللی و همچنین قرآن پژوهان و ...

رئیس قوه قضاییه:

برخورد عبرت آموز با مفسدان 
سبب اعتماد مردم می شود

رهبر انقلاب در دیدار شرکت کنندگان مسابقات قرآن:

نَفَس های آخر دشمنیِ دشمنان 
با جمهوری اسلامی است
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معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم با بیان اینکه، دریاچه نمک از وضعیت بحرانی 
سال گذشته عبور کرده است، تاکید کرد: با این وجود، در صورتی وضعیت آبی مناسبی برای 
استان قم در سال های آینده وجود دارد، که این حجم از آبگیری و وضعیت بهینه دریاچه نمک 
و تالاب های قم، حفظ شود.سید احمد شفیعی اظهارداشت : استان قم، علی رغم آن چیزی که 
در ظاهر برای عموم مشهود است، یک استان تالابی است، به طوری که 10 درصد این استان را 
تالاب ها تشکیل داده اند.وی با بیان اینکه برخی تالاب های قم، در محدوده شهر قرار گرفته و 
در طرح های توسعه شهری می توان از آن ها بهره برد، افزود: به طور کلی تعداد 7 تالاب در قم 
به ثبت رسیده که هر کدام از این ها به لحاظ جذب پرندگان مهاجر و یا در زمینه گردشگری، از 

اهمیت و ارزش بالایی برخوردار هستند...

آیت الله مکارم شیرازی ،کار شهرداری قم را قابل تقدیر دانست ولی توصیه کرد اطلاع رسانی 
شهرداری باید وسیع باشد تا مردم از امور انجام شده مطلع گردند.این مرجع تقلید ظهر دیروز 
در دیدار با دکتر سقائیان نژاد شهردار و مدیران شهرداری قم  گفت: شهرداری قم در امور مختلف 
موفق بوده است، کار شهرداری قابل تقدیر است، اما اطلاع رسانی شهرداری باید وسیع باشد تا 
مردم از امور انجام شده مطلع گردند.این مرجع تقلید اظهار داشت: نیمه شعبان برای قم ویژگی 
خاصی دارد، بنابراین باید آماده پذیرش و خدمت در جهات مختلف بود. میزبانی قم در نیمه 
شعبان یک حرکت فرهنگی مهم است.وی  در ادامه گفت: مردم هنوز نگران سیل های احتمالی 
هستند، باید از همین حالا مکان های آسیب پذیر را پیش بینی و مراقبت کرد، مناطقی که در 

حاشیه رودخانه ها ساخته شده باید در صورت لزوم تخلیه شود و...

معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم :

دریاچه نمک از وضعیت 
بحران عبور کرده است

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار با دکتر سقائیان نژاد:

فعالیت های شهرداری قم 
قابل تقدیر است
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ظریف: منعی برای غنی سازی ایران وجود ندارد

رئیس جمهور در گفتگو های تلفنی با هفت استاندار 
به آنان دستور داد که در مواجهه با حوادث احتمالی موج 
دوم بارندگی ها آمادگی کامل داشته باشندرئیس جمهور در 
گفت وگوی تلفنی جداگانه با استانداران خراسان جنوبی، 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان، کرمان، خراسان رضوی، 
لرستان و خوزستان، بسیج و هم افزایی همه دستگاهها و 
نهادها و اتخاذ تمهیدات لازم و ضروری جهت جلوگیری از 
خسارت های جانی و مالی را در بارندگی های اخیر مورد 

تاکید قرار داد.آقای روحانی روز دوشنبه در این گفت وگوها 
همچنین با قدردانی از تلاش های ستاد مدیریت بحران 
و همه دستگاهها و نهادهای دولتی، عمومی و نظامی، با 
تاکید بر لزوم هوشیاری همگانی نسبت به آغاز موج دوم 
بارندگی ها، از استانداران مذکور خواست با تقویت هماهنگی 
و هم افزایی امکانات و تجهیزات همه دستگاه ها و نهادهای 
مرتبط، نسبت به مواجهه با حوادث احتمالی کاملا آمادگی 
داشته باشند. در این تماس های تلفنی، آقایان محمد صادق 

معتمدیان استاندار خراسان جنوبی، احمد علی موهبتی 
استاندار سیستان و بلوچستان، فریدون همتی استاندار 
هرمزگان، محمد جواد فدایی استاندار کرمان، علیرضا رزم 
حسینی استاندار خراسان رضوی، سید موسی خادمی 
استاندار لرستان و غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان 
نیز گزارشی از وضعیت منطقه و تدابیر اتخاذ شده برای 
رویارویی با افزایش احتمالی بارندگی ها و مدیریت مناسب 

اوضاع ارایه کردند.

دستور رئیس جمهور؛

لزوم آمادگی در رویارویی با موج جدید بارندگی ها 

وزیر نفت هرگونه نشت نفت به منابع آبی در سیل خوزستان را رد کرد. وزیر نفت 
همچنین با تکذیب اخباری مبنی بر نشت نفت به هورالعظیم گفت: چنین مطلبی صحت 
ندارد که نفت نشت کرده باشد و این امر دروغ است اما در منطقه حفاری شده، ممکن 
است ماشین آلات یا زمین آغشته به نفت باشد و اندکی نفت روی آب شناور شود که 
با نشت نفت، تفاوت جدی و اساسی دارد.زنگنه همچنین در خصوص شایعات در مورد 
اجازه ندادن شرکت نفت برای بازگشایی سیلاب به هورالعظیم برای جلوگیری از خرابی 
تاسیسات نفتی گفت: این مطلب هم دروغ دیگری بود چراکه ما در این زمینه مسئولیت 

و اختیاری نداشتیم چراکه مسئول بازگشایی آب به هور، ستاد مدیریت بحران استان 
خوزستان بود و مجموعه های استانی شرکت نفت هم تابع دستورات ستاد مدیریت 
بحران استان بودند و این ستاد مختار بود آب را به جایی باز کند یا ببندد.وی افزود: ما آماده 
کمک به بازسازی مناطق سیل زده هستیم و با مسئولان استان خوزستان در حال بررسی 
راههای کاهش درد و آلام مردم خوزستان بخصوص در مناطق غرب کارون هستیم.وزیر 
نفت افزود: بازسازی مناطقی از جمله باوی، شادگان، اروند و کوت عبدالله و چند منطقه 

دیگر به مجموعه شرکت های زیر مجموعه وزارت نفت سپرده شده است. 

زنگنه مطرح کرد

نشت نفت به منابع آبی خوزستان؛ ساخته دشمنان 

رئیس کمیته سیاسی فراکسیون امید 
که  کرد  تاکید  اسلامی  مجلس شورای 
در بررسی و تصویب لوایح CFT و پالرمو 
منافع   FATF به پیوستن  همچنین  و 
قرار  تصمیم  ملاک  باید  ملی  امنیت  و 
اقدامات آمریکا.جلال میرزایی  بگیرد نه 
، اظهار کرد: موضوع لوایح CFT و پالرمو 
و پیوستن به FATF پیش از این محل 

تصویب  را  آن  مجلس  که  بود  اختلاف 
کرد و با ایراد شورای نگهبان این لوایح 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت. 
اطلاعاتی که از جلسات مجمع بیرون آمد 
هم این بود که طیفی که اکثریت هستند 
مخالف پیوستن به این کنوانسیون ها بودند.

قراردادن  نظر می رسد  به  داد:  ادامه  وی 
تروریستی  سپاه در لیست سازمان های 

توسط آمریکا موضع مخالفان پیوستن 
به FATF  را تقویت می کند کما این که 
برخی از اعضای مجمع تشخیص که پیش 
از این تحت فشارهای داخلی مردد بودند و 
موضع مثبت گرفته بودند بعد از قرار گرفتن 
سپاه در لیست سازمانهای تروریستی از 
حالت تردید درآمدند و به جبهه مخالفان 
پیوستند.میرزایی یادآور شد: به نظر می رسد 

ما نباید تصمیماتمان بر اساس واکنش به 
اساس  بر  باید  ما  باشد.  آمریکا  اقدامات 
مصالح و منافع خودمان عمل کنیم و منافع 
و امنیت ملی را ملاک تصمیم قرار دهیم نه 
اقدامات آمریکا را.وی همچنین یاد آور شد: 
گاهی امریکایی ها اقداماتی را انجام می دهند 
که منافع ما را به خطر بیندازند و به سمتی 

ببرند که تصمیمات اشتباه بگیریم. 

FATF میرزایی: در پیوستن به

منافع ملی ملاک تصمیم قرار بگیرد نه اقدامات آمریکا

یادآوری وزیر امور خارجه به شرکای اروپایی برجام:
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روی غم مردم اسکی نروید 
آب	که	هست،گِل	هم	هست،	پس	چه	فرصتی	بهتر	از	
این	که	توری	پهن	کنیم	و	از	این	آب	گِل	آلود	ماهی	بگیریم.	
فرصت	خوبی	است.	خیلی	ها	در	خشکی	از	آب	گل	آلود	
ماهی	می	گیرند،	الان	که	آب	و	گِل	مهیا	است،	چرا	این	

کار	را	نکنند.بسیجی	ها،	سپاهی	ها،	ارتشی	ها	از	خانه	و	کاشنه	خود	دل	کندند	به	شهرهای	
سیل	زده	آمدند	تا	به	مردم	غم	دیده	کمک	کنند.	برخی	دوربین	به	دست	گرفته	اند	و	به	
واسطه	این	کمک،	دولت	را	می	زنند	و	می	گویند	دولت	کجاست؟بخشی	دیگر	دوربین	های	
موبایل	خود	را	روشن	می	کنند،	از	خرابی	های	سیل	فیلم	می	گیرد	و	آن	را	برای	شبکه	های	
لس	آنجلسی	یا	لندنی	می	فرستند	و	می	گویند	در	ایران	هیچ	کس،	هیچ	کاری	برای	
سیل	زدگان	نمی	کند.چرا	به	اینجا	رسیده	ایم	نمی	دانم؟مگر	می	شود	مردم	زیر	سنگین	ترین	
داغ	ها	و	دردها	باشند	و	بعد	عده	ای	به	فکر	منافع	خود	باشند؟	به	نظر	می	رسد	آنها	با	خود	
می	گویند،	خوب	حالا	که	سیل	آمده،	حالا	سقف	خانه	ها	بر	سر	مردم	خراب	شده	بهترین	
فرصت	است	تا	روحانی	را	بزنیم	تا	انقلاب	را	بزنیم.نکته	جالب	این	است	که	مشکلات	مردم	
را	به	چشم	می	بینند	و	باز	به	دنبال	منافع	خود	می	گردند.این	مثال	را	دوست	ندارم	اما	
رفتار	این	افراد	به	شدت	شبیه	کسانی	است	که	در	یک	صحنه	تصادف،	به	سرقت	اموال	
فرد	تصادف	کرده	می	پردازند.	تصاویر	این	رفتار	را	زیاد	دیده	ایم.	قربانی	شدن	انسانیت	زیر	
پای	منافع	شخصی.واقعا	همه	در	سیل	در	حال	کمک	به	مردم	هستند.	همه	هرچه	دارند	
وسط	گذاشته	اند	تا	مردم	سیل	زده	احساس	نکنند	تنها	هستند.دعوای	سیاسی	عیب	ندارد.	
بالاخره	قدرت	جذاب	است	و	خیلی	ها	حاضر	هستند	برای	رسیدن	به	آن	هرکاری	را	انجام	
دهند.	اما	لطفا	در	شرایط	سخت،	در	زمان	هایی	که	مردم	غم	دارند،	به	فکر	منافع	سیاسی	
خود	نباشیم.لطفا	در	جلسات	خصوصی	خود	نشینیم	و	نگوییم	الان	بهترین	فرصت	برای	
زدن	فلانی	و	بهمانی	است.	این	رفتارها	فقط	مردم	را	عصبانی	و	دل	زده	می	کند.عصبانیت	
خود	از	روحانی،	از	سپاه،	از	انقلاب	و...	را	نگه	دارید	تا	پایان	بحران	سیل.	وقتی	کارها	تمام	
شد	و	مردم	کمی	آرام	گرفتند،	دوباره	با	هم	جنگ	کنید.	به	هم	تکه	بیندازید.	از	خجالت	هم	
دربیایید	اما	روی	غم	مردم	اسکی	نروید.آب	به	خانه	مردم	افتاده	است	و	تنها	راه	نجات	آنها،	
در	کنارهم	بودن	است	بدون	سقلمه	زدن.	دم	همه	آنهایی	که	برای	نجات	مردم	و	کمک	به	
آنها	آمدند	گرم.	دم	همه	آنهایی	که	از	خانه	و	زندگی	خود	گذشتند	گرم.	دم	سپاه	و	دولت	

گرم.	دم	سلبریتی	ها	گرم.	دم	روشنفکران	وبسیجی	ها	گرم.

از فیلترینگ تلگرام 
تا تعطیلی نود! 

درست	همین	پارسال	در	بهار	سال	۹۷	بود	که	ناگهان	
جامعه	ایرانی	با	خبر	فیلتر	تلگرام	مواجه	شد.	هرچه	مردم،	
نهادهای	مدنی،	صاحبنظران	و	متخصصان	فریاد	زدند	که	

این	تصمیم	اشتباه	است،	ظاهراً	گوشی	بدهکار	نبود	و	تصمیم	از	جای	دیگری	گرفته	شده	
بود	و	باید	اجرا	می	شد.درست	یکسال	گذشت	تا	اشتباه	بودن	این	تصمیم	آشکار	شد	و	
همه	کسانی	که	از	تلگرام	رفته	بودند	یواش	یواش	بازگشتند.	اما	دوباره	مسأله	ای	دیگر	پیش	
آمد	و	بهار	۹۸	جامعه	ایرانی	باز	هم	خبری	عجیب	شنید:	برنامه	نود	با	وجود	محبوبیت	
فراوان	تعطیل	شد.	باز	هم	اعتراض	ها	بلند	شده،	اما	باز	هم	گوشی	بدهکار	نیست.در	ظاهر	
بین	فیلتر	تلگرام	و	تعطیلی	برنامه	نود	رابطه	ای	وجود	ندارد،	اما	در	واقع	هر	دو	دستور	از	
یکجا	صادر	شده	است.	در	حقیقت	کانونی	وجود	دارد	که	هر	چند	وقت	یکبار	از	این	دست	

تصمیمات	می	گیرد	و	آن	را	به	مرحله	اجرایی	در	می	آورد.
این	کانون	ویژگی	ها	و	مشخصاتی	دارد	که	باید	آنها	را	شناخت:

۱-اولا	این	کانون	گویا	به	هیچ	کس	و	هیچ	جایی	پاسخگو	نیست.	نه	در	قضیه	فیلتر	
تلگرام	و	نه	در	تعطیلی	برنامه	نود	هیچ	نهاد	و	شخصی	حاضر	نبود	مسئولیت	این	تصمیم	را	
به	عهده	بگیرد	و	حداقل	دلایلی	را	برای	این	تصمیم	به	افکار	عمومی	اعلام	نماید.	همه	تنها	
می	گویند	تصمیمی	است	که	گرفته	شده	و	باید	اجرا	شود.در	همین	تعطیلی	برنامه	نود،	
نه	مدیر	شبکه	و	نه	معاون	سیما	و	نه	مدیر	سازمان	صدا	و	سیما	پاسخی	به	افکار	عمومی	
در	مورد	علت	این	تعطیلی	نمی	گویند،	در	حالیکه	کمتر	از	دو	ماه	پیش	در	جشنواره	برنامه	
های	تلویزیونی	که	خودشان	اجرا	کردند،	به	عنوان	محبوب	ترین	برنامه	تلویزیون	شناخته	
شد.	در	واقع	این	تصمیم	نه	در	شبکه	سه	و	توسط	مدیر	جوانی	به	نام	فروغی	گرفته	شده	
و	نه	در	خود	سازمان.	گویا	این	تصمیم	در	جای	دیگری	گرفته	شده	که	ضوررتی	هم	به	

پاسخگویی	نمی	بیند.	.
۲-	این	کانون	و	افراد	به	طور	مشخص	»رسانه«	را	در	عصر	حاضر	نمی	شناسد	و	نوع	
برخورد	با	رسانه	را	در	حذف	و	تعطیلی	می	داند.	نمی	داند	که	در	این	عصر	رسانه	ها	دیگر	
چنین	حربه	هایی	کارگر	نمی	افتد	و	راه	به	جایی	نمی	برد.	چنانچه	تصمیم	تلگرام	از	ابتدا	
مشخص	بود	که	به	شکست	می	انجامد،	تصمیم	تعطیلی	برنامه	نود	هم	به	زودی	نشانه	های	
شکستش	آشکار	می	شود.	البته	این	کانون	همواره	تلاش	دارد	تا	با	جایگزینهای	رسانه	ای	
افکار	عمومی	را	قانع	کند	که	به	سراغ	محصولات	مورد	نظر	او	بروند	چنانچه	در	قضیه	فیلتر	
تلگرام،	اپلیکیشن	هایی	همچون	سروش،	ایتا	و	….	پیشنهاد	شد	که	هیچکدام	نتوانست	
مخاطب	را	قانع	سازد.	در	تعطیلی	برنامه	نود	نیز	می	خواهند	همین	رویه	را	پیش	گیرند.	
اگر	برنامه	عصر	جدید	یا	مسابقه	برنده	باش	این	چنین	برجسته	می	شود	و	تبلیغ	می	گردد،	
بیشتر	برای	جذب	مخاطب	و	انحراف	افکار	عمومی	از	این	تصمیم	است.	شاید	مدتی	بتوانند	
با	این	قبیل	اقدامات،	مدتی	حواسها	را	پرت	نمایند،	اما	در	نهایت	نمی	توانند	از	چنگ	افکار	

عمومی	بگریزند	و	رسانه	خود	را	به	مردم	قالب	کنند.
۳-	سومین	ویژگی	این	کانون	این	است	که	این	کانون	به	شدت	از	»مردم«	و	»قدرت	
مردم«	هراسان	است.	از	هر	صدایی	و	هر	بستری	که	صدایی	برای	مردم	باشد	و	در	چارچوب	
مورد	نظر	قرار	نگیرد،	به	خشم	می	آید	و	ابتدا	در	صدد	کنترل	و	هدایت	آن	در	مسیر	مورد	
نظر	خود	است	و	چنانچه	به	نتیجه	نرسد،	در	صدد	حذف	آن	بر	می	آید.	اگر	تلگرام	فیلتر	
می	شود،	چون	بستری	است	برای	انعکاس	صدای	مردم،	اما	بستری	که	دیگر	این	کانون	
توان	کنترل	و	هدایت	آن	در	مسیر	مورد	نظر	خود	را	ندارد.	اگر	برنامه	نود	تعطیل	می	شود،	
فقط	به	این	دلیل	است	که	مواردی	صدای	مردم	شده	و	حاضر	هم	نیست	در	چارچوب	آن	
کانون	حرکت	کند	و	علی	رغم	ورزشی	بودن	برنامه،	گهگاهی	به	فسادهایی	اشاره	می	کند	
که	خوشایند	آن	نیست	و	لذا	دستور	به	تعطیلی	برنامه	نود	می	دهد.	حتی	اگر	این	اقدام	او	با	
مخالفت	افکار	عمومی	مواجه	شود.	این	کانون	اساساً	ارزشی	برای	افکار	عمومی	قائل	نیست.
می	توان	به	ویژگی	های	دیگر	این	کانون	اشاره	کرد.	همچنین	می	توان	تصمیمات	
مشابه	دیگر	این	کانون	را	یادآور	شد،	اما	به	همین	مقدار	بسنده	می	شود	و	تنها	این	تذکر	را	
یادآور	می	شود	که	این	مسیر	و	این	شیوه	ره	به	جایی	نمی	برد	و	تنها	عِرض	خود	می	برد	
و	زحمت	برای	مردم	درست	می	کند.	مهم	آن	است	که	این	آگاهی	در	مردم	ایجاد	شود	و	

این	کانون	ها	را	بیش	از	پیش	بشناسند.

خشکسالی، ترسالی
 هر دو، هیچ کدام

بارندگی	و	سیلاب	اخیر	در	فلات	نیمه	خشک	ایران	
حاوی	درس	هایی	برای	دانش	پژوهان	وبرنامه	ریزان	جامعه	
ایران	است.گرچه	بشر	در	ابتدای	قرن	۲۱	میلادی	و	بعد	از	

گذشت	هزاران	سال	از	اختراع	کشاورزی	و	یکجانشینی	توانسته	است	طبیعت	را	به	نفع	
خود	تغییر	دهد	اما	طبیعت	همواره	توانسته	است	با	یک	نشانه،	تمام	آن	چه	علم	بشر	
ریسیده	است	را	پنبه	کند.در	دنیای	تصادفات	و	احتمالات	و	عدم	قطعیت	تنها	انحراف	
کوچکی	در	حرکت	وضعی	زمین	توسط	عاملی	ناشناخته	می	تواند	تمام	تاریخچه	و	آینده	
علم	بشر	را	در	هم	بپیچد.در	این	میان	بشرسعی	کرده	است	با	پیشرفت	در	علم	و	شناخت	
عالمانه	زمین	و	زمان	و	با	قدرت	پیش	بینی	،	اندکی	از	ترس	های	خود	از	نیروی	قاهره	
طبیعت	بکاهد.اما	این	پیش	بینی	و	برنامه	ریزی	همواره	توسط	علم	آمار	و	ریاضی	و	الگوهای	
تکرارشونده	که	توسط	کاپیوترهای	پیشرفته	استخراج	می	شود	یک	ضریب	اطمینان	دارد	
که	بر	اساس	این	ضریب	اطمینان	همه	پیش	بینی	ها	با	حدس	و	گمان	همراه	است.	
دانشمندان	و	برنامه	ریزان	جوامع	پیشرفته	آموخته	اند	که	طبیعت	مانند		محیط	یک	
آزمایشگاه	فیزیک	قابل	کنترل	نیست	و	این	آزمایشگاه	نا	مطمئن	آن	ها	را	برآن	داشته	
است	که	در	برنامه	ریزی	های	خود	همه	جوانب	امر	را	در	نظر	آورند.متاسفانه	در	کشور	ما	
برنامه	ریزی	ها	خیلی	مبتنی	بر	این	خصلت	عدم	قطعیت	در	علوم	نیست	و	بسیاری	از	
برنامه	ریزان	با	پیش	فرضی	ضعیف	به	سمت	تصمیم	گیری	های	بزرگ	می	روند.همین	
اتفاق	در	مورد	سیاست	های	مربوط	به	کشاورزی	و	آب	در	حال	تکرار	است	.	در	حالی	
بسیاری	از	متخصصان	داخلی	بر	خشکسالی	بلند	مدت	ایران	تاکید	دارند	بر	لزوم	محدود	
کردن	کشاورزی	پای	می	فشرند	و	بر	اساس	آن	،نگرش	خاصی	به	سد	ها	و	نحوه	مدیریت	
آب	دارند،	اما	ناگهان	با	این	حجم	از	بارش	ها	و	سیلی	که	ناگهان	تمام	سدها	،	دریاچه	های	
فصلی	و	دائمی	و		تالاب	های	خشک	ایران	را	لبریز	کرد	تمام	آن	برنامه	ریزی	ها	با	تردید	
مواجه	شده	است	و	حالا	دغدغه	این	است	که	اگر	فلات	ایران	وارد	دوران	ترسالی	شود	
باید	چه	کرد.این	موضوع	نشاندهنده	آن	است	که	مدیریت	و	برنامه	ریزی	در	کشور	ما	تنها	
ظاهری	علمی	دارد	و	بیشتر	منوط	بر	اجماع	نظر	متخصصان	و	تصمیم	گیرندگان	است	تا	
ضریب	اطمینان	های	هشدار	دهنده	علم.سیل	بنیان	کن	اخیر	این	هشدار	را	داد	که	تصمیم	
گیرندگان	جامعه	و	متخصصان	پژوهشگاه	هایی	که	نظرشان	در	جامعه	ایران	تاثیر	گذاری	
بالایی	دارد	نباید	همه	تخم	مرغ	ها	را	در	یک	سبد	بگذارند	و	برای	هر	یک	از	شرایط	قابل	
تحقق	،برنامه	ریزی	راهبردی	جداگانه	و	برنامه	ریزی	آلترناتیو	داشته	باشند.	در	حقیقت	در	
جواب	دادن	به	تست	زیر	)	خشکسالی،	ترسالی،	هردو،	هیچ	کدام(	عجله	نکرده	و	به	مسئله	
از	زاویه	دیگری	بنگرند	؛	زاویه	ای	که	زمان	بلند	مدت	تر	از	۵	سال	و	۱۰	سال	را	در	بر	بگیرد.

فرمانده نیروی زمینی: 

دستاوردهای جدید دفاعی 
در روز ارتش رونمایی می شود 

فرمانده	نیروی	زمینی	ارتش	جمهوری	اسلامی	ایران	گفت:	دستاوردهای	جدید	دفاعی	
در	حوزه	های	زرهی،	ضد	زرهی،	پهپادی	و	جنگ	الکترونیک	در	روز	پنج	شنبه	۲۹	فروردین	

-	روز	ارتش	رونمایی	می	شود.	
امیر	سرتیپ	»کیومرث	حیدری«	امروز-	دوشنبه-	در	نشست	خبری	که	به	مناسبت	
۲۹	فروردین	در	ستاد	نیروی	زمینی	ارتش	برگزار	شد،	در	پاسخ	به	خبرنگار	ایرنا	درباره	
دستاوردهای	جدید	دفاعی	ارتش	گفت:	نهضت	قطعه	سازی	را	در	نیروی	زمینی	ارتش	پیاده	
کردیم	و	امروز	در	۲۳	رسته	نیروی	زمینی	تجهیزات	بومی	بکارگیری	می	شوند.	وی	با	تاکید	
بر	اینکه	در	فناوری	های	زرهی،	ضدزرهی،	توپخانه،	پهپادی	و	بالگرد	به	خودکفایی	رسیده	
ایم،اظهارداشت:	امسال	قراردادی	را	با	به	منظور	خرید	تانک	کرار	با	وزارت	دفاع	امضا	خواهیم	
کرد؛	تانک	بومی	کرار	که	یک	نمونه	آن	سال	گذشته	در	اختیار	نیروی	زمینی	ارتش	قرار	گرفته	
در	رده	قدرتمند	ترین	تانک	های	جهان	است.امیر	حیدری	همچنین	به	استقرار	نیروی	زمینی	
ارتش	در	مرزهای	غرب	و	جنوب	غرب	کشور	اشاره	کرد	و	گفت:	با	توجه	به	اینکه	آمریکایی	ها	
داعش	را	به	افغانستان		آورده	اند	بنا	به	تصمیم		ستاد	کل	نیروهای	مسلح	با	تشکیل	یک	قرارگاه	

در	مرزهای	شرقی	نیز	مستقر	شده	ایم.
*رژه روز ارتش در مناطق سیل زده برگزار نمی شود

وی	در	رابطه	با	برگزاری	رژه	روز	ارتش	اعلام	کرد	که	امسال	رژه	روز	ارتش	در	استان	های	
گلستان،	خوزستان	و	لرستان	که	درگیر	سیل	هستند	به	شیوه	سال	های	قبل	برگزار	نخواهد	
شد.فرمانده	نزاجا	با	بیان	اینکه	در	این	استان	ها	رژه	خدمت	برگزار	می	شود،	گفت:	بسته	های	
غذایی	تهیه	شده	است	که	در	این	سه	استان	بین	مردم	توزیع	خواهد	شد.حیدری	افزود:	در	
سایر	استان	ها	با	همان	صلابت	سال	های	قبل	رژه	خواهیم		رفت	تا	به	دشمنان	بگویم	نیروهای	
ما	قدرتمند	هستند	و	می	توانند	همزمان	چندین	ماموریت	را	انجام	دهند.وی	در	رابطه	جزیات	
رژه	روز	ارتش	گفت:	در	مراسم	رژه	علاوه	بر	نمایش	تجهیزات	و	ادوات	نیروی	زمینی	ارتش	
قرارگاه	پدافند	هوایی	خاتم	الانبیا	)ص(	سامانه	های	اس	۳۰۰،	صیاد	۲	و	صیاد	سه	و	رادارهای	
برد	بلند	و	برد	کوتاه	و	سیستم	های	جنگ	الکترونیک	را	نمایش	می	دهد.فرمانده	نزاجا	با	
بیان	اینکه	نیروی	هوایی	نیز	در	این	روز	رژه	قدرتمندی	خواهد	داشت،	گفت:	ارتش	در	رژه	
۲۹	فروردین	ماه	از	هواپیماهای	بومی	خود	همچون	رعد،	صاعقه	و	آذرخش	استفاده	می	کند	
و	عملیات	سوختگیری	هوایی	را	نیز	به	اجرا	می	گذارد.حیدری	ادامه	داد:	هوانیروز	ارتش	نیز	
بالگردهای	خود	را	به	صورت	گسترده	در	این	رژه	به	نمایش	خواهد	گذشت	و	نیروی	دریایی	

نیز	در	صورت	مساعد	بودن	شرایط	جوی	در	خلیج	فارس	رژه	می	رود.
	

حجت الاسلام قرائتی: 

یکصدشهیدرجایی می خواهیم 
تا آموزش وپرورش را تغییر دهد

حجت	الاسلام	»محسن	قرائتی«	رئیس	ستاد	اقامه	نماز	با	انتقاد	از	وضعیت	آموزشی	و	
ضعف	مهارت	دانش	آموختگان	گفت:	یکصد	شهیدرجایی	و	یکصد	نواب	صفوی	می	خواهیم	
که	خاک	آموزش	و	پرورش	را	عوض	کند	تا	شاهد	دهها	میلیون	تحصیلکرده	بی	مهارت	

نباشیم،	این	فاجعه	برای	کشور	است.
وی	روز	دوشنبه	در	مراسم	بیست	و	هفتمین	دوره	آزمون	نهایی	مسابقات	درس	هایی	از	
قرآن	در	دبیرستان	دخترانه	فرهنگ	منطقه	۱۳	شهر	تهران	اظهارداشت:	مهارت	آموزی	باید	
اولویت	نظام	آموزشی	قرار	گیرد.قرائتی	در	ادامه	مشکلات	و	آسیب	های	اجتماعی	از	جمله	
افزایش	آمار	طلاق	را	ناشی	از	نبود	مهارت	دانست	و	گفت:	دختر	دبیرستانی	)در	مدرسه	
مطالب	مربوط	به(	اقیانوس	اطلس	و	رودخانه	های	پاکستان	را	آموخته	و	نمره	گرفته	است	
اما	آیین	همسرداری	بلد	نیست.وی	افزود:	مشکلمان	این	است	که	)در	این	سیستم	آموزشی(	
آنچه	به	درد	نمی	خورد	را	می	خوانیم،	اما	خیلی	از	مسائلی	که	به	درد	نمی	خورد	را	می	خوانیم.	
قرائتی	ضمن	اینکه	خطاب	به	دختران	در	مراسم	تاکید	کرد	ازدواجشان	را	عقب	نیندازند،	
تصریح	کرد:	برخی	می	گویند	دیپلم	بگیریم	بعد	ازدواج	کنیم؛	دیپلم	چه	ربطی	به	ازدواج	دارد؟
رئیس	ستاد	اقامه	نماز	تصریح	کرد:	برخی	جوانان	ما	»پوک«	شده	اند،	اختیار	موی	سرشان	
را	هم	ندارند	و	نمی	توانند	تصمیم	بگیرند	چطور	مویشان	را	درست	کنند؛	هرکدام	از	طرف	
موهای	سرشان	را	براساس	یک	مدل	و	الگوی	کشورهای	مختلف	می	زنند.وی	افزود:	در	تربیت	
و	تحصیل	بچه	ها	مانده	ایم	و	برخی	مسائل	در	جامعه	قفل	شده	است.قرائتی	خطاب	به	دانش	
آموزان	افزود:	زمانی	که	هنر	و	مهارتی	نداشته	باشید،	شغل	و	به	تبع	آن	پول	ندارید،	ازدواج	و	
مسکن	نیز	تهیه	نمی	کنند.رئیس	ستاد	اقامه	نماز	کشور	خطاب	به	دانش	آموزان	تاکید	کرد:	
هر	یک	از	شما	می	توانید	تحول	ایجاد	کنید،	خودتان	الگو	و	تصمیم	گیرنده	باشید	و	از	کسی	
تقلید	نکنید.قرائتی	همچنین	با	اشاره	به	برگزاری	مسابقات	درس	هایی	از	قرآن	گفت:	این	
حرکت	به	امر	و	اراده	من	نبود	بلکه	به	صورت	خودجوش	بدون	بودجه	خاص	به	عنوان	کار	
فرهنگی	نسل	نو،	عمیق	و	ارزان	با	همکاری	آموزش	و	پرورش	و	موسسه	ترویج	فرهنگ	قرآنی	

در	حال	اجراست	که	مورد	استقبال	حدود	۲	میلیون	نفر	قرار	گرفته	است.

یادآوری وزیر امور خارجه به شرکای اروپایی برجام:

ظریف: منعی برای غنی سازی ایران وجود ندارد
وزیر	امور	خارجه	در	حساب	کاربری	خود	نوشت:	طبق	ان	پی	تی،	برجام	و	قطعنامه	
۲۲۳۱	شورای	امنیت	هیچ	منعی	برای	غنی	سازی	ایران	وجود	ندارد؛	نه	اکنون،	نه	در	سال	

۲۰۲۵	و	نه	پس	از	آن.
»محمد	جواد	ظریف«	روز	دوشنبه	در	حساب	کاربری	خود	در	توییتر	نوشت:»یادآوری	
برای	سه	شریک	اروپایی	ما	در	برجام:	طبق	ان	پی	تی،	برجام	و	قطعنامه	۲۲۳۱	شورای	امنیت	
هیچ	منعی	برای	غنی	سازی	ایران	وجود	ندارد؛	نه	اکنون،	نه	در	سال	۲۰۲۵	و	نه	پس	از	آن.	
برای	شرکای	اروپایی،	خواندن	سندی	که	آن	را	امضا	کردند	و	قول	دادند	از	آن	دفاع	کنند،	
می	تواند	مفید	باشد.«»ژرار	آرو«	سفیر	فرانسه	در	آمریکا	روز	گذشته	در	حساب	توییتری	خود	
مدعی	شد:»اینکه	بگویم	ایران	پس	از	انقضای	برجام	اجازه	دارد	اورانیوم	غنی	سازی	کند،	اشتباه	
است.«	اظهارات	آرو	واکنش	مقامات	کشورمان	را	در	پی	داشت؛	دیروز	سید	عباس	عراقچی	
معاون	سیاسی	وزیر	امور	خارجه	تصریح	کرد:»اگر	توییت	های	»ژرار	آرو«	موضع	فرانسه	را	
اعلام	می	کند،	با	نقض	فاحش	هدف	و	موضوع	برجام	و	قعطنامه	۲۲۳۱	مواجه	هستیم.
پاریس	اعلام	موضع	کند،	در	غیر	این	صورت	اقدام	مقتضی	را	انجام	خواهیم	داد«.روزیکشنبه		
همچنین	»فیلیپ	تیبو«	سفیر	جدید	جمهوری	فرانسه	در	تهران	به	وزارت	امور	خارجه	احضار	
شد.در	این	جلسه	طرف	ایرانی	با	اشاره	به	توییت	های	منتسب	به	سفیر	فرانسه	در	واشنگتن	
،	خواستار	توضیح	دولت	فرانسه	شده	و	اعلام	کرد	در	صورتی	که	اظهارات	مزبور	مورد	تائید	
دولت	فرانسه	بوده	و	بیان	کننده	مواضع	رسمی	این	کشور	باشد،	این	امر	در	مخالفت	آشکار	
با	اهداف	و	مفاد	برجام	خواهد	بود.سفیر	فرانسه	در	واشنگتن	یکشنبه	شب	گذشته	بدون	ارائه	

هیچگونه	توضیحی	توئیت		بحث		برانگیزش	را	حذف،	و	از	نظر	خود	عقب	نشینی	کرد.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری :

رشته هایی که بازار شغلی
 مناسبی ندارند حذف می شوند

وزیر	علوم،	تحقیقات	و	فناوری	از	حذف	برخی	از	رشته	ها	به	دلیل	تقاضای	کم	در	مقطع	
دکتری	و	کارشناسی	ارشد	و	نداشتن	بازار	کار	خبر	داد.

منصور	غلامی	دیروز	در	جمع	خبرنگاران	گفت:	برای	آنکه	بتوانیم	برنامه	های	وزارت	علوم	
را	در	کنار	ساماندهی	پژوهش	ها	پیش	ببریم	باید	از	نظر	و	ایده	صاحبان	اندیشه	و	دانشگاهیان	
بهره	ببریم.وی	با	بیان	اینکه	وزارت	علوم	سعی	می	کند	تا	موضوعات	و	چالش	های	پیش	روی	
کشور	را	برطرف	کند،	اظهار	کرد:	سال	گذشته	به	کمک	دانشگاهیان	چندین	برنامه	متعدد	در	
حوزه	ساماندهی	ریزگردها،	مسائل	و	موضوعات	مربوط	به	زلزله	و	خشکسالی	دریاچه	ارومیه	
مطرح	شد	و	امسال	هم	با	توجه	به	سیل	اخیری	که	در	کشور	به	وقوع	پیوسته	است	گروه	های	
علمی	دانشگاهی	وارد	عمل	شده	اند.وزیر	علوم،	تحقیقات	و	فناوری	درباره	رشته	های	حذف	
شده	از	دانشگاه	ها	بیان	کرد:	برخی	از	رشته	های	ما	کم	طرفدار	هستند	و	در	مقطع	ارشد	و	
دکتری	تعداد	کمی	از	دانشجویان	را	مورد	پذیرش	قرار	می	دهند	که	بر	این	اساس	این	رشته	ها	
حذف	شده	اند	زیرا	بازار	شغلی	مناسبی	برایشان	وجود	نداشته	است.غلامی	گفت:	البته	وزارت	
علوم	تلاش	دارد	تا	تمام	رشته	های	دانشگاهی	همچنان	تدریس	شوند	اما	باید	توجهی	هم	به	

بازار	کار	مناسب	آنها	داشته	باشیم.

عضو شورای خانه احزاب:

دولت بستر مناسب فعالیت احزاب را فراهم کرد 
عضو	شورای	مرکزی	خانه	احزاب	ایران	گفت:	بسترسازی	دولت	تدبیر	و	امید	برای	فعالیت	

احزاب	در	کشور	به	ویژه	با	از	سرگیری	فعالیت	خانه	احزاب	ایران	مطلوب	بوده	است.	
احمد	حکیمی	پور	افزود:	پیش	از	دولت	تدبیر	و	امید	فعالیت	حزبی	در	کشور	با	مشکلاتی	

مواجه	بود	که	در	این	دولت	بسیاری	از	مشکلات	این	بخش	برطرف	شد.	
وی	خاطرنشان	کرد:	اگرچه	با	وضعیت	آرمانی	در	بحث	فعالیت	احزاب	در	کشور	فاصله	

داریم،	اما	در	این	دولت	اجرای	برنامه	های	حزبی	تا	حدود	زیادی	رونق	گرفته	است.	
عضو	شورای	مرکزی	خانه	احزاب	ایران	ادامه	داد:	رسیدن	به	شرایط	آرمانی	در	کشور	برای	
تحقق	تفکر	حزبی	زمان	بر	است،	اما	بسترسازی	های	بسیاری	خوبی	از	سوی	دولت	تدبیر	و	

امید	برای	فعالیت	های	جریان	های	سیاسی	در	کشور	فراهم	شده	است	.	
وی	با	اشاره	به	اینکه	اصلاح	قانون	احزاب	و	قانون	انتخابات	از	اقدام	های	خوب	دولت	تدبیر	
و	امید	برای	فعالیت	احزاب	در	کشور	بود،	اظهار	امیدواری	کرد:	با	رونق	فعالیت	حزبی،	کنش	

سیاسی	از	مجرای	احزاب	در	کشور	شکل	بگیرد.	

رئیس	قوه	قضاییه	گفت:	شناسایی	و	
برخورد	قانونی	و	عبرت	آموز	سبب	ایجاد	
اعتماد	مردم	به	مقابله	نظام	با	مفاسد	می	

شود.
حجت	الاسلام	سید	ابراهیم	رئیسی	روز	
دوشنبه	در	جلسه	مسئولان	عالی	قضایی	
درباره	مقابله	با	فساد	اظهار	داشت:	صرف	
اعلام	خبر	وقوع	مفاسد،	نه	تنها	اعتمادساز	
نیست	بلکه	اعتمادزدا	است.	آنچه	سبب	
ایجاد	اعتماد	مردم	به	مقابله	نظام	با	مفاسد	
می	شود،	اولا	شناسایی	و	رفع	بسترهای	
فساد	و	ثانیا	برخورد	قانونی	و	عبرت	آموز	

با	مفسدان	است.
* فرمان هشت ماده رهبر معظم 
لازم  ها  دستگاه  همه  برای  انقلاب 

الاجراست
وی	با	اشاره	به	فرمان	هشت	ماده	ای	مقام	
معظم	رهبری	در	خصوص	مبارزه	با	مفاسد	
اقتصادی	گفت:	در	این	پیام،	سه	دستگاه	
نظارتی	از	سه	قوه	یعنی	وزارت	اطلاعات	
در	قوه	مجریه،	سازمان	بازرسی	کل	کشور	
در	قوه	قضاییه	و	دیوان	محاسبات	در	قوه	
مقننه،	مورد	خطاب	رهبر	معظم	انقلاب	
قرار	گرفتند.	معتقدم	همچنان	این	فرمان،	
یک	منشور	زنده	و	لازم	الاجرا	برای	همه	

دستگاه	هاست	که	به	هیچ	عنوان	از	اجرای	
مفاد	آن	نباید	غفلت	کنند.

با سپردن  اعتماد مردم  * جلب 
مفسدان به دستگاه عدالت

رئیس	قوه	قضاییه،	پیشاپیش	فرارسیدن	
سالروز	میلاد	امام	زمان	)عج(	را	تبریک	
گفت	و	افزود:	این	روز	را	به	همه	مردم	عزیز	
به	ویژه	سربازان	گمنام	امام	زمان	)عج(	در	
اطلاعات	سپاه	 اطلاعات،	سازمان	 وزارت	
و	همه	کسانی	که	کوچکترین	دغدغه	ای	
دارند،	 اسلامی	 ایران	 امنیت	 برای	حفظ	
نیروهای	 همه	 از	 و	 می	گویم	 تبریک	

اطلاعاتی	و	امنیتی	می	خواهم	که	به	برکت	
این	ایام،	همانند	گذشته	تمام	تلاش	خود	
را	با	همکاری	مدیران	دلسوز	کشور	برای	
شناسایی	بسترهای	فساد	به	کار	بندند	و	با	
سپردن	مفسدان	به	دست	دستگاه	عدالت،	
و	 نظام	 کارآمدی	 به	 عزیز	 مردم	 اعتماد	
سازمان	اداری	کشور	را	افزایش	دهند.وی	
با	تبریک	ایام	ولادت	حضرت	علی	اکبر)ع(	
و	روز	جوان،	از	همه	قضات	به	ویژه	قضات	
جوان	خواست	که	با	نقش	آفرینی	در	دوران	
تحول	دستگاه	قضایی،	تمام	همت	خود	را	
صرف	رسیدگی	سریع	و	دقیق	به	پرونده	ها	

کنند	و	ابراز	امیدواری	کرد	که	با	یک	همت	
جمعی	و	تلاش	شبانه	روزی،	قوه	قضاییه	
بتواند	با	کمک	قضات	جوان	به	نقطه	ای	
وجود	 معوقه	ای	 پرونده	 هیچ	 که	 برسد	

نداشته	باشد.
* ارتش و سپاه مانور خدمت را به 

نمایش گذاشتند 
رئیسی	با	تقدیر	از	خدمت	رسانی	همه	
گروه	های	مردمی	و	دولتی	در	سیل	اخیر	
اعم	از	هلال	احمر،	بسیج،	ارتش،	سپاه	و	
نهادهای	انقلاب	اسلامی	گفت:	در	آستانه	
روز	ارتش	جمهوری	اسلامی	و	در	روزهایی	
که	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	مورد	
هجمه	دشمنان	قرار	گرفته	است،	امروز	
در	مناطق	سیل	زده	شاهد	اجرای	مانور	
خدمت	و	خدمت	رسانی	نیروهای	مسلح	
کشورمان	هستیم.وی	افزود:	حقیقتا	در	
از	 زیبایی	 جلوه	های	 مانور	خدمت،	 این	
و	 مردمداری	 دلدادگی،	 ایثار،	 اخلاص،	
از	 باید	 به	چشم	می	خورد.	 ولایتمداری	
این	نیروها	و	مردمان	عزیزی	که	مخلصانه	
نیز	در	کنار	 خدمت	کردند	و	همچنان	
هموطنان	آسیب	دیده	هستند	تا	بخشی	از	
آلام	آنان	را	کاهش	دهند،	صمیمانه	تقدیر	

و	تشکر	کنیم.

یک	عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	
نظام	می	گوید	از	ساختمانی	که	محمود	
ساختمان	۳۷۰	 به	عنوان	 آن	 از	 صادقی	
واحدی	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
در	کن	یاد	کرده،		بازدید	داشته	و	قرار	است	
بعد	از	پیگیری	این	موضوع	از	طریق	محسن	

رضایی،	نتیجه	را	به	مردم	اعلام	کند.
در	 تهران	 نماینده	 صادقی،	 محمود	
مجلس	شورای	اسلامی،	در	گفت	وگو	با	
اعتماد	گفته:	»اخیراً	در	بازدید	از	منطقه	
کنِ	تهران،	شهروندان	مجموعه	ساختمانی	
عظیمی	در	۳۷۰	واحد	را	به	بنده	نشان	
دادند	که	برای	اسکان	پرسنل	مجمع	در	
بخشی	از	باغات	تهران	ساخته	شده	که	
نشان	 زیست	محیطی،	 تخلفات	 از	 فارغ	
دیگر	 به	سمتی	 عملًا	 مجمع	 می	دهد	

می	رود.	مگر	مجمع	اساساً	چند	کارمند	
دارد؟	قرار	بود	همان	افرادی	که	در	دولت،	
قوه	قضاییه	و	مجلس	مسئولیت	دارند،	
به	همراه	چند	نفر	دیگر	گرد	هم	آمده	و	در	
مورد	مصالح	نظام	تصمیم	بگیرند،	اما	حالا	
می	بینیم	که	مسیر	دیگری	طی	می	شود.«
احمد	توکلی،	نماینده	سابق	مجلس	
و	عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
محمود	 اینکه	 از	 قبل	 می	دهد	 توضیح	
صادقی	نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	
شورای	اسلامی،	این	موضوع	را	مطرح	کند،	
او	برای	بازدیدی	به	منطقه	کن	رفته	بود	که	
این	ساختمان	نیمه	کاره	را	هم	دیده	است.	
این	ساختمان	 توکلی	می	گوید	احتمالاً	
همان	ساختمانی	است	که	آقای	صادقی	

درباره	آن	صحبت	کرده	اند.

او	درباره	دلیل	بازدیدش	از	منطقه	کن	
می	گوید:	من	به	درخواست	اهالی	کن	برای	
بازدید	از	این	منطقه	رفته	بودم،	چرا	که	
مردم	گزارش	داده	بودند	در	این	منطقه	
عده	ای	می		توانند	ساختمان	های	بلندمرتبه	
بسازند،	اما	در	مقابل،	برخی	اهالی	حتی	
حصار	 را	 خود	 باغ	های	 دور	 نمی	توانند	
بکشند.	به	عقیده	من	این	برخورد	ظلم	

است	و	آن	را	بررسی	می	کنم.
توکلی	می	افزاید:	در	همین	بازدید	مردم	
مرا	پای	ساختمانی	بردند	و	گفتند	این	
ساختمان	برای	مجمع	تشخیص	مصلحت	
نظام	است.	من	خیلی	تعجب	کردم	و	قرار	
شد	با	آقای	رضایی	صحبت	کنم	و	نتیجه	

آن	را	خدمت	مردم	اعلام		کنم.
او	اما	نسبت	به	تخلفات	زیست	محیطی	

این	ساختمان	اظهار	بی	اطلاعی	می		کند.
توکلی	در	پاسخ	به	این	سؤال	که	آیا	
این	موضوع	را	از	دبیر	مجمع	تشخیص	
مصلحت	نظام	جویا	شده	است	یا	خیر	
فقط	یک	جلسه	 عید	 از	 بعد	 می	گوید:	

برگزار	شده	و	هنوز	فرصت	نکرده	ام.
رئیس	هیأت	مدیره	دیده	بان	شفافیت	
و	عدالت	در	پاسخ	به	این	سؤال	که	مجمع	
تشخیص	مصلحت	نظام	چند	کارمند	دارد	
که	مجتمع	۳۷۰	واحدی	نیاز	داشته	باشد،	
می	گوید:	وقتی	تعاونی	ها	تشکیل	می	شوند،	
می	توانند	به	اعضای	غیر	آن	اداره	هم	واحد	
بفروشند.	اینکه	این	کار	خوب	یا	بد	است،	
امر	دیگری	است،	ولی	این	کار	را	می	توانند	
انجام	دهند.	ممکن	است	این	ساختمان	از	

این	قبیل	باشند.

رئیس قوه قضاییه:

برخورد عبرت آموز با مفسدان سبب اعتماد مردم می شود

احمد توکلی: 

موضوع ساختمان کن را از طریق محسن رضایی پیگیری می کنم

اخبــار سرمـقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

نایب	رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	با	اشاره	به	گفت	وگوی	رد	بدل	
شده	میان	او	و	معاون	پارلمانی	سپاه،	تاکید	کرد:	به	معاون	پارلمانی	سپاه	گفتم	که	الان	
نوبت	سپاه	است.	ایشان	به	شوخی	گفت	که	یعنی	با	آمریکا	تعامل	کنیم	که	من	گفتم	
اصلا	و	ما	همه	جلوی	آمریکا	ایستاده	ایم.	اما	الان	نوبت	سپاه	است	که	مهربانی	همه	جانبه	

جناح	ها	و	گروه	ها	را	جواب	دهد.
محمدرضا	تابش،	نماینده	اردکان	و	نایب	رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	
اسلامی		با	اشاره	به	وحدت	ایجاد	شده	پس	از	قرار	گرفتن	سپاه	در	لیست	گروه	های	
تروریستی	از	سوی	آمریکا،	اظهارداشت	:	همه	جناح	ها،	احزاب	و	گروه	ها	با	توجه	به	منافع	
و	مصالح	ملی	به	اجماع	رسیدند	که	باید	در	مقابل	هجمه	نابخردانه	آقای	ترامپ	و	دولت	
آمریکا	از	سپاه	که	از	ارزش	ها	دفاع	کرده	است	و	در	حفظ	و	ارتقای	منافع	ملی	کشور	
سهم	ارزنده	ای	داشته	و	در	خط	مقدم	مبارزه	با	تروریست	بوده	دفاع	کنند.وی		ادامه	داد:	
حتی	بسیاری	از	افرادی	که	وابسته	با	جناح	ها	و	گروه	ها	بودند	و	به	دلایل	مختلف	و	یا	
از	سر	بی	مهری	دولتمردان	و	حکومتی	ها	خارج	نشین	شدند،	از	سپاه	به	صورت	تمام	قد	
دفاع	کردند.این	نماینده	مجلس	با	اشاره	به	گفت	وگوی	رد	بدل	شده	میان	او	و	معاون	
پارلمانی	سپاه،	تاکید	کرد:	به	معاون	پارلمانی	سپاه	گفتم	که	الان	نوبت	سپاه	است.	ایشان	
به	شوخی	گفت	که	یعنی	با	آمریکا	تعامل	کنیم	که	من	گفتم	اصلا	و	ما	همه	جلوی	
آمریکا	ایستاده	ایم.	اما	الان	نوبت	سپاه	است	که	مهربانی	همه	جانبه	جناح	ها	و	گروه	ها	
را	جواب	دهد.تابش	تصریح	کرد:	جواب	سپاه	به	مهربانی	جناح	ها	می	تواند	این	باشد	که	
در	برخی	از	رویه	ها	تجدید	نظر	کند.	برای	مثال	رهبر	انقلاب	مدبرانه	هدایت	کردند	و	

تصمیم	گرفتند	که	پای	نظامیان	را	از	اقتصاد	بیرون	بکشند	و	بانک	های	نظامی	ادغام	
شوند.	در	سیاست	هم	آنچه	که	موکول	و	مربوط	می	شود	به	حفظ	ارزش	های	اسلامی	
مانند	دفاع	از	سپاه،	همه	پای	آن	ایستاده	ایم،	ولی	در	جاهایی	که	محل	مناقشه	و	اختلاف	
نظر	است	و	تصور	می	شود	که	جناحی	بهره	برداری	می	کنند	و	جناحی	تضعیف	می	شود،	
نباید	نظامیان	مداخله	کنند.او	در	ادامه	گفت:	مهربانی	باید	دو	سویه	باشد.	همه	با	تمام	
ظرفیت	از	سپاه	و	نیروهای	مسلح	دفاع	کردند.	در	حال	حاضر	نوبت	آنها	است	که	همان	

مهربانی	و	عطوفت	را	داشته	باشند	و	فراجناحی	عمل	کنند.
نایب	رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	در	خصوص	طرح	عفو	عمومی	
و	تصویب	آن	پس	از	وحدت	ایجاد	شده	در	میان	جناح	ها،	تاکید	کرد:	طرح	عفو	عمومی	
در	دستور	کار	بود	و	این	طرح	را	تهیه	کرده	بودیم	اما	بنا	به	ملاحظاتی	به	تعویق	افتاد	و	
رهبری	هم	عفوی	وسیع	تر	از	قبل	را	اعلام	کردند.تابش	ادامه	داد:	از	رییس	قوه	قضاییه	
انتظار	دارم	با	توجه	به	فضای	همدلی	که	پس	از	قرار	گرفتن	سپاه	در	لیست	گروه	های	
تروریستی	ایجاد	شده،	ایشان	هم	از	این	فرصت	حداکثر	استفاده	را	داشته	باشند	و	
پیشنهاد	خود	را	خدمت	مقام	معظم	رهبری	ارائه	بدهند	تا	ما	شاهد	عفو	عمومی	که	در	
برگیرنده	عفو	کسانی	که	در	داخل	کشور	دستشان	به	خون	افراد	آغشته	نیست،	باشیم.
او	گفت:	همچنین	این	عفو	می	تواند	موجب	برگشت	ایرانیان	خارج	از	کشور		شود	و	
آنها	بتوانند	به	کشور	بازگردند	و	سرمایه	هایشان	را	بیاورند.	امیدواریم	رییس	قوه	قضاییه	
این	پیشنهاد	را	بدهند	و	ان	شاءالله	مورد	موافقت	مقام	معظم	رهبری	هم	قرار	گیرد	تا	

فضای	همدلی	که	ایجاد	شده	تقویت	شود.

معاون	پارلمانی	رئیس	جمهور	گفت:	اف	ای	تی	اف	یک	ساز	کار	مالی	است،	تصمیم	
ترامپ	مربوط	به	شرایط	جغرافیایی	خودش	است	و	اروپا	ادعا	دارد	که	یک	کشور	مستقل	
است	و	باید	ببینیم	اروپا	چه	قدر	به	تعهدات	خودش	عمل	می	کند.حسینعلی	امیری	درباره	
منتفی	شدن	تصویب	لوایح	اف	ای	تی	اف	در	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام		گفت:	این	
نظر	یک	عضو	مجمع	است	و	من	هم	در	رسانه	ها	خواندم.	قطعا	اظهار	نظر	یک	عضو	مجمع	
نمی	تواند	نظر	خود	مجمع	تلقی	شود	باید	دید	در	روزهای	آینده	که	مجمع	درباره	بررسی	
این	لوایح	جلسه	خواهد	داشت،	نظرش	چیست	بنابراین	نمی	توانم	نظر	یک	عضو	مجمع	
را	نظر	خود	مجمع	بدانم.وی	درباره	اقدام	آمریکا	علیه	سپاه	و	تأثیرش	در	ممانعت	از	اجرای	
تعهدات	اف	ای	تی	اف	در	قبال	ایران،	افزود:	اف	ای	تی	اف	یک	ساز	و	کار	مالی	است.	اروپا	
ادعا	دارد	که	اتحادیه	ای	با	هویت	حقوقی	مستقل		است،	بر	اساس	این	ادعا	قاعدتا	تصمیم	

ترامپ	مربوط	به	محدوده	جغرافیایی	آمریکا	می	شود.	حال	باید	ببینیم	اروپا	چه	قدر	مستقل	
است	و	می	تواند	بر	اساس	ادعا	و	تصمیم	خود	عمل	کند؛	در	واقع	این	یک	مقطع	تاریخی	
برای	اروپاست	و	باید	ببنیم	چه	قدر	به	تعهدات	و	مقررات	بین	المللی	پایبند	می	ماند.وی	
درباره	دولت	نگاه	به	اف	ای	تی	اف	اظهار	کرد:	تا	الان	همان	دلایلی	که	برای	تقدیم	لوایح	
چهارگانه	به	مجلس	شورای	اسلامی	وجود	داشت،	همان	دلایل	برای	ادامه	پیگیری	دولت	
وجود	دارد	و	دولت	از	تمام	طرفیت	های	قانونی	خودش	استفاده	می	کند	چون	سیاستش	
این	است	که	همکاری	ها	و	کانال	های	مالی	و	بانکی	کشور	با	موسسات	مالی	و	بانک	های	دنیا	
ادامه	پیدا	کند	و	تقویت	شود.امیری	در	پاسخ	به	این	سئوال	که	آیا	دولت	سیاست	جدیدی	
را	درباره	با	اف	ای	تی	اف	دنبال	می	کند؟	گفت:	خیر،	تا	الان	همان	دلایل	قبلی	و	اعتقاد	به	

توسعه	روابط	بانکی	و	ملی	با	دیگر	بانک	های	کشورهای	دنیا	وجود	دارد.

محمد رضا تابش: 

سپاه مهربانی همه جانبه جناح ها و گروه ها را جواب دهد 

معاون پارلمانی رئیس جمهور:

سیاست دولت درباره اف ای تی اف تغییر نکرده است

معاون	هماهنگ	کننده	سپاه	پاسداران	گفت:	وزیر	
خارجه	آمریکا	در	عین	استیصال	و	در	ادامه	خصومت	ورزی	
های	جدید	خود	از	پرواز	مستقیم	هواپیمای	ایران	به	ونزوئلا	
ابراز	خشم	می	کند	و	این	موضوع	از	قدرت	جمهوری	اسلامی	

ایران	نشات	می	گیرد.	
سردار	سرتیپ	پاسدار	»علی	فدوی«	در	همایش	»من	
هم	یک	سپاهی	ام«	که	دیروزدر	سازمان	مرکزی	دانشگاه	آزاد	
برگزار	شد،	در	سخنانی	اظهار	داشت:	به	غیر	از	مقطع	زمانی	
رسول	اکرم	)ص(	و	ائمه	معصومین	)ع(	دشمنی	در	سطحی	
که	در	این	4۰سال	علیه	ملت	ایران	بوده	با	مسیر	حق	صورت	

نگرفته	است.	
وی	افزود:	در	دوران	پس	از	پیروزی	انقلاب	اسلامی	هیچ	

کشوری	جرات	مخالفت	با	سلطه	جهانی	به	رهبری	آمریکا	را	
نداشت،	اما	امروز	شاهد	هستیم	که	کشورهای	بسیار	کوچک	
در	جلسات	شورای	امنیت	به	صراحت	با	نظر	آمریکا	مخالفت	
می	کنند.معاون	هماهنگ	کننده	سپاه	یادآور	شد:	ما	به	
دلایل	مختلف	از	زمان	شروع	نهضت	در	سال	4۲	تاکنون	که	
اینجا	هستیم،	می	توانیم	اثبات	کنیم	که	جمهوری	اسلامی	

به	قدرت	لایزال	الهی	وصل	است.
سردار	فدوی	ادامه	داد:	به	طور	مثال	در	صحنه	بازداشت	
تفنگداران	آمریکایی	در	دوران	اشغال	عراق،	نیروهای	سپاه	با	
مطلع	شدن	از	تجاوز	خارجی	به	آب	های	سرزمینی	ایران،	
بلافاصله	به	سمت	شناور	آمریکا	رفتند	و	آمریکایی	ها	با	دیدن	
این	صحنه	به	سرعت	سلاح	های	خود	را	زمین	گذاشته	و	

تسلیم	شدند.	
وی	یادآور	شد:	وقتی	از	چند	کویتی	که	همراه	با	نظامیان	
آمریکایی	در	قایق	بودند،	پرسیدیم	که	چطور	آمریکایی	ها	به	
سرعت	تسلیم	شدند،	کویتی	ها	گفتند	وقتی	شما	نزدیک	
شناور	ما	شدید	تفنگداران	آمریکایی	بلافاصله	گفتند	که	قایق	
سپاه	به	سمت	ما	می	آید	و	بهتر	است،	سریع	تسلیم	شویم.	
معاون	هماهنگ	کننده	سپاه	پاسداران	با	بیان	این	که	
در	قرآن	خداوند	بارها	فرموده	که	تخلفی	در	وعده	های	الهی	
نیست،	گفت:	ما	باید	تنها	به	خدا	اعتماد	داشته	باشیم	چرا	
که	خدا	فرموده	بخش	عمده	کارها	را	خود	او	انجام	می	دهد	
و	ما	باید	در	مسیر	حق	حرکت	کنیم	و	به	وعده	های	خدا	

ایمان	داشته	باشیم.

مدرک	 وقتی	 گفت:	 کار	 اسلامی	 حزب	 دبیرکل	
تحصیلی	را	ملاک	قرار	می	دهیم؛	کسانی	که	در	حوزه	کار	
و	تلاش	هستند	و	از	کودکی	به	دلیل	مسائل	مالی	مجبور	
به	ترک	تحصیل	و	کار	بوده	اند	دیگر	فرصت	تصمیم	گیری	
و	تصمیم	سازی	پیدا	نمی	کنند	و	این	تنها	فرصتی	برای	
حضور	یقه	سفید	ها	بوده	که	نتیجه	اش	چیزی	جز	همین	
رخوت	در	جامعه	نیست	که	تولید	را	به	حاشیه	رانده	است.	
حسین	کمالی	در	گفت	وگو	با	ایلنا،	با	اشاره	به	انتخابات	
مجلس	شورای	اسلامی	در	سال	جاری	و	با	انتقاد	از	دو	
تصمیم	نمایندگان	دوره	دهم	قوه	مقننه	در	محدود	کردن	
انتخاب	نمایندگان	به	سه	دوره	و	حذف	تبصره	احتساب	
یک	دوره	نمایندگی	به	مثابه	یک	مقطع	تحصیلی،	گفت:	
اینکه	نمایندگان	تصویب	کرده	اند	که	تعداد	دوره	های	
نمایندگی	پی	در	پی	نباشد	و	آن	را	به	سه	دوره	محدود	

کرده	اند،	دخالت	در	آرا	و	تصمیم	مردم	است.
وی	ادامه	داد:	مردم	تا	زمانی	که	به	یک	شخصیت	
اعتماد	دارند	و	او	را	برای	نمایندگی	خود	مناسب	می	دانند،	
باید	به	انتخاب	آنها	احترام	بگذاریم.	اینکه	ما	دخالت	کنیم	و	
تصمیم	بگیریم	که	یک	شخصیت	بیش	از	این	تعداد	دوره	
وارد	مجلس	نشود،	دخالت	در	اراده	و	آرای	مردم	بوده	و	

پسندیده	نیست.	
در	 همچنین	 گفت:	 کار	 اسلامی	 حزب	 دبیرکل	
خصوص	حذف	این	بند	که	یک	دوره	چهارساله	حضور	در	
مجلس	به	مثابه	یک	مقطع	تحصیلی	محسوب	می	شد	در	
ذات	خود	یک	تبعیض	در	امر	انتخابات	است؛	یعنی	آنهایی	
که	این	مساله	را	مطرح	کردند،	خواسته	اند	قانونی	را	تصویب	

کنند	که	به	نفع	خودشان	باشد.
وی	افزود:	نکته	بعدی		این	است	که	حتی		مدرک	
تحصیلی	کارشناسی	را	به	عنوان	مدرکی	برای	ثبت	نام	
محسوب	کردن	هم	دخالت	در	اراده	مردم	است؛	چراکه	
این	انتخاب	کنندگان	هستند	که	تشخیص	می	دهند	یک	
نفر	ظرفیت	و	قابلیت	نمایندگی	مجلس	را	دارد	یا	خیر؛	
اینکه	ما	مدرک	تحصیلی	را	ملاک	کاندیداتوری	در	نظر	
بگیریم	قطعا	کار	غلطی	است.این	نماینده	پیشین	مجلس	
گفت:	از	پیش	از	انقلاب	اسلامی،	خواندن	و	نوشتن	ملاک	
کاندیداتوری	نمایندگان	مجلس	بود	و	همواره	پیش	فرض	
این	بود	که	مردم	خود	می	دانند	چه	کسی	را	به	عنوان	
نمایندگان	خود	راهی	قوه	مقننه	کنند.	وقتی	ما	ضوابطی	
را	تعیین	می	کنیم	یعنی	فرض	را	بر	این	می	گذاریم	که	
مردم	قدرت	تشخیص	ندارند	و	ما	باید	با	در	نظر	گرفتن	

ممیزی	هایی	تعیین	کنیم	آنها	مجاز	هستند	چه	کسانی	را	
انتخاب	کنند	و	هدایتشان	کنیم.

کمالی	با	تاکید	بر	این	موضوع	که	این	تصمیمات	در	
حقیقت	ناشی	از	خود	برتر	پنداری	برخی	نمایندگان	مجلس	
است،	گفت:		بنده	موافق	هیچ	کدام	از	این	محدودیت	ها	در	
انتخاب	نبوده	و	معتقد	هستم	همان	چیزی	که	در	زمان	
پیش	از	انقلاب	برای	نمایندگان	در	نظر	گرفته	شده	بود،	
کافی	است	و	باقی	را	باید	به	آرای	مردم	واگذار	کنیم	و	

فرض	کنیم	که	مردم	قدرت	تشخیص	دارند.	
وی	با	اشاره	به	قوانین	کاندیداتوری	در	سایر	کشورها،	
گفت:	در	هیچ	جای	دنیا	با	این	شکل	که	ما	مدرک	گرایی	
می	کنیم	به	مساله	انتخابات	نگاه	نمی	کنند	به	این	معنا	که	

ما	شیوه	های	خودساخته	درست	کرده	ایم.
این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	افزود:	وقتی	مدرک	
تحصیلی	را	ملاک	قرار	می	دهید؛	کسانی	که	در	حوزه	کار	
و	تلاش	هستند	و	از	کودکی	به	دلیل	مسائل	مالی	مجبور	
به	ترک	تحصیل	و	کار	بوده	اند	دیگر	فرصت	تصمیم	گیری	
و	تصمیم	سازی	پیدا	نمی	کنند	و	این	تنها	فرصتی	برای	
حضور	یقه	سفید	ها	بوده	که	نتیجه	اش	چیزی	جز	همین	
رخوت	در	جامعه	نیست	که	تولید	را	به	حاشیه	رانده	است.		

معاون هماهنگ کننده سپاه پاسداران :

خشم آمریکا نشان از قدرت ایران است 

حسین کمالی مطرح کرد؛ 

تعیین ممیزی  برای کاندیداتوری، یعنی دخالت در تصمیم مردم

مصطفی داننده

بشیر معتمدی

هادی معیری نژاد
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واکنش ایران درخصوص برخی اظهارات 'تند و نابجای' غربی ها 

اروپایی ها برجام را دوباره بخوانند 
واکنش رییس دیپلماسی ایران درخصوص برخی اظهارات 'تند و نابجای' غربی ها 
درباره غنی سازی اورانیوم درایران از جمله توییت جنجالی سفیر فرانسه در واشنگتن؛ 
باردیگر این واقعیت را به جهانیان بویژه اروپایی ها گوشزد کرد که جمهوری اسلامی ایران 
از منافع ملی و حقوق حقه هسته ای خود که در توافقنامه ها و اسناد بین المللی به آن 

اشاره شده است؛ چشم پوشی نخواهد کرد. 
سفیر فرانسه در واشنگتن به تازگی در توییتی جنجالی که مجبور شد خیلی زود آن را 
از صفحه خود حذف کند ؛ مدعی شده بود ' دلیلی برای غنی سازی اورانیوم توسط ایران 

پس از توافق برجام وجود ندارد .'
'ژرار آرو' افزوده بود:'اینکه بگوییم ایران پس از انقضای برجام اجازه دارد اورانیوم غنی 

سازی کند؛ اشتباه است.'
همانگونه که انتظار می رفت؛ اظهارات توییتری این مقام فرانسوی بلافاصله با واکنش 
صریح مسئولان دیپلماسی ایران مواجه شد.»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه اعلام 
کرد:» طبق ان پی تی، برجام و قطعنامه 2231شورای امنیت، ایران هیچ منعی برای 

غنی سازی ندارد؛ نه اکنون، نه در سال 2025 و نه پس از آن.«
علاوه بر دکتر ظریف؛ عباس عراقچی معاون سیاسی وزارت خارجه کشورمان نیز در 
واکنش به توییت سفیر فرانسه در واشنگتن گفت که اقدام 'ژرار آرو' در صورتی که اعلام 
موضع پاریس در قبال برجام باشد، نقض فاحش هدف و موضوع این توافق بین المللی 

و قعطنامه 2231 است.
عراقچی از کاخ الیزه خواست تا در این ارتباط اعلام موضع کند؛ در غیر این صورت 

ایران اقدام مقتضی را انجام خواهد داد. 
این واکنش روشن و صریح از سوی دستگاه دیپلماسی ایران منجر به این شد تا سفیر 
فرانسه در تهران که به تازگی ماموریت خود را در کشورمان آغاز کرده به وزارت خارجه 

احضار شود.
احضار'فیلیپ تیه بو' سفیر فرانسه در تهران در حالی صورت گرفت که تنها چند ساعت 

از تقدیم رونوشت استوارنامه اش به وزیر خارجه ایران گذشته بود.
در جلسه ای که به دنبال احضارسفیر فرانسه به تهران در وزارت خارجه تشکیل شد، 
طرف ایرانی با اشاره به توییت های منتسب به سفیر فرانسه در واشنگتن، خواستار توضیح 
دولت فرانسه شد و اعلام کرد در صورتی که اظهارات مزبور مورد تائید دولت فرانسه بوده 
و بیان کننده مواضع رسمی این کشور باشد، این امر در مخالفت آشکار با اهداف و مفاد 

برجام خواهد بود.
به دنبال احضار فرستاده فرانسه به تهران، سفیر فرانسه در واشنگتن بدون ارائه 
هیچگونه توضیحی توئیت های جنجالی خود را پاک کرد؛ اگر چه می شود این را اعلام 
برائتی از سوی کاخ الیزه از مواضع دور از انتظار این دیپلمات فرانسوی در ایالات متحده 
دانست اما توئیت امروز محمدجواد ظریف خطاب به تروئیکای اروپایی در برجام نه تنها 
یادآوری که به نوعی هشداری بود تا ضمن پرهیز از هر گونه مواضع نابجا و نادرست، 

تکلیف خود را در توافق هسته ای مشخص کنند.
ظریف همچنین بازخوانی سندی که شرکای اروپایی ایران در برجام آن را امضا کردند 

و نسبت به دفاع از آن قول دادند را مفید خواند.
اقدام سفیر فرانسه در واشنگتن در زمانی صورت گرفت که وزیر خارجه فرانسه دو روز 

پیش به رسانه ها گفته بود:روابط اقتصادی با ایران برپایه توافق هسته ای است.
او گفت که بعد ازخروج آمریکا از توافق هسته ای و اعمال تحریم ها روی ایران که باعث 
تاسف ما شد، اروپا تصمیم به حفظ برجام دارد تا زمانی که ایران به تعهد خود عمل کند.

اظهارات این مقام اروپایی و همتایان انگلیسی و آلمانی بر حفظ توافق برجام در حالی 
صورت می گیرد که وزیر امور خارجه روز یکشنبه در حاشیه آئین رونمایی از سایت 
دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه در جمع خبرنگاران در این رابطه تصریح کرد: 
اروپایی ها اردیبهشت ماه سال گذشته پس از خروج یکجانبه آمریکا از توافق برجام 
تعهدات متعددی را مطرح کردند که برای شروع اجرای آن تعهدات نیاز بود اینستکس 

)سازوکار مالی اروپا و ایران( راه اندازی شود.
ظریف تصریح کرد: اروپایی ها بسیار عقب هستند و نباید این طور تصور کنند که 

جمهوری اسلامی ایران منتظر آنها می ماند.
در روزهای اخیر اگرچه برخی مقام های سیاسی اروپا با پرداختن به توافق برجام بر 
تداوم آن تاکید داشته اند، اما انفعال اروپا در بلندمدت و درقبال عمل به تعهدات برجامی 

می تواند آینده این توافق را با خطر مواجه سازد.
درقالب همکاری های فرانسه، آلمان و بریتانیا، مکانیزم مالی اینستکس اجرا شد که باید 
زمینه تحقق معاملات مالی را برای شرکت ها و بازرگانانی که مایل به برقراری روابط تجاری 

با ایران هستند آسان کند و در چهارچوب قوانین اروپا باشد.
تردیدی نیست که سخنان اخیر حجت الاسلام و المسلمین»حسن روحانی« رییس 
جمهوری ایران در روز ملی فناوری هسته ای، هشداری جدی به طرف اروپایی برای اتخاذ 

رویکردی مسوولانه تر در برابر ایران بود.
روحانی تاکید کرده است: 'ما صبر می کنیم و تاکنون صبر کرده ایم اما صبر آستانه ای 
دارد و در آن آستانه ممکن است دولت و ملت ایران قدم دیگری بردارند؛ روحانی خطاب 

به شرکای ایران در برجام تاکید کرد: برای چنین روزی فکر کنند.' 
ایران اعلام کرده که دیگر منتظر شرکای اروپایی خود نخواهند ماند و نه تنها فرانسه 
که اروپا برای عمل به تعهدات شان لازم است تعلل را کنار گذاشته و به تعهدات عقب 

مانده خود عمل کنند.

علی لاریجانی :

وفاق و همدلی به وجود آمده 
در کشور ارزشمند است

رئیس مجلس شورای اسلامی  گفت: شیطنت آمریکایی ها باعث شد فضای وفاق و 
همدلی در کشور به وجود بیاید که ارزشمند است و در حالی که نیت دیگری داشتند، اما 

موفق به تحقق آن نشدند.
علی لاریجانی در دیدار با معاونان پارلمانی وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی کشور 
ضمن تشکر از عملکرد معاونان پارلمانی در ارتباط با مجلس و برقراری ارتباط میان قوای 
مجریه و مقننه گفت: شیطنت آمریکایی ها باعث شد فضای وفاق و همدلی در کشور 
به وجود بیاید که ارزشمند است و در حالی که نیت دیگری داشتند، اما موفق به تحقق 

آن نشدند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان اینکه نگاه داشتن وفاق و همدلی سرمایه 
ای برای تحقق آرمان های انقلاب است، عنوان کرد: معاونت پارلمانی دستگاه ها یکی از 
قسمت هایی است که این مهم را بر دوش دارد لذا موارد مد نظر نمایندگان را پیگیری 

کنید چرا که فشار روی آنها زیاد بوده و مشکلات مردم را منعکس می کنند.
وی افزود: ارتباط نمایندگان با وزرا باید برقرار باشد که به حفظ فضای وفاق نیز کمک 

می کند.

* طولانی شدن روند سرمایه گذاری در کشور به خاطر اشکالات دیوانی 
است

لاریجانی در ادامه با اشاره به نامگذاری سال جاری از سوی مقام معظم رهبری تحت 
عنوان »رونق تولید« بیان داشت: برخی قوانین و مقررات سرمایه گذاری را سخت کرده لذا 
لازم است در دستگاه ها ستادی تشکیل شود تا ایرادات قانونی مشخص شود که البته به 

معاونت قوانین مجلس نیز گفته ایم تا تنقیح قوانین را در اولویت قرار دهند.
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان در ادامه بخش زیادی از ایرادات قانونی را مربوط به 
آیین نامه ها و بخشنامه ها دانست و افزود: متأسفانه در حال حاضر روند سرمایه گذاری در 
کشور 2 سال طول می کشد که اشکال دیوانی ما را نشان می دهد همچنین درباره قانون 

برنامه طرح پنجره واحد مطرح شد که به خوبی اجرا نشد.
وی ادامه داد: در حوزه های صنعت، کشاورزی و خدمات باید روند سرمایه گذاری روان 
سازی شود و اگر قانونی مخل بوده یا ضرورت ندارد به مجلس اطلاع داده شود تا اصلاح 

شده یا در صورت لزوم همان آیین نامه ها و بخشنامه ها تغییر کند.

* شبکه ملی اطلاعات باعث جلوگیری از بروز فساد می شود
لاریجانی در ادامه با بیان اینکه درباره برخی قوانین به خصوص قانون برنامه بخشنامه 
ها و آیین نامه های لازم از سوی دولت نگارش نشده است، اظهار داشت: این دولت در 

حوزه قوانین به خوبی عمل کرده اما باید این اشکالات را نیز برطرف کند.
رئیس قوه مقننه ادامه داد: مجلس تنها یک سال و چند ماه دیگر فرصت دارد و هنوز 
لوایح زیادی برای بررسی مانده است لذا لازم است دولت درباره اینکه کدام لوایح باید در 

اولویت بررسی قرار گیرد به مجلس اطلاع دهد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان اینکه روان سازی فعالیت های اقتصادی 
و جلوگیری از فساد نیازمند راه اندازی شبکه ملی اطلاعات است، خاطرنشان کرد: در 
جلسه سران قوا نیز این بحث ضروری عنوان شد و در حال حاضر این پروژه تا حدی در 
برخی دستگاه ها و استان ها جلو رفته اما به یکدیگر متصل نیست از این رو لازم است 

وزارت ارتباطات به عنوان اصل باشد و سایر دستگاه ها با این وازرتخانه همکاری کنند.
حسینعلی امیری معاون پارلمانی ریاست جمهوری نیز در این دیدار ضمن ارائه 
گزارشی از عملکرد معاونت های پارلمانی گفت: امور پارلمانی در دولت با خرد جمعی و 

هم اندیشی اداره می شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهور اظهار داشت: تذکرات، سوالات و موارد مد نظر نمایندگان 

از سوی دولت ثبت و ضبط شده و برای پیگیری این موارد برنامه ریزی می شود.

نکتـه

خبــر

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به دشمنی ها با جمهوری اسلامی 
ایران، تأکید کردند: اگر چه دشمنی ها و حجم و شدت آن بیشتر از 
گذشته به نظر می رسد اما این اقدامات و توطئه ها، نَفَس های آخر 

دشمنیِ دشمنان با جمهوری اسلامی است.
به گزارش از پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم رهبری، مراسم 
پایانی سی و ششمین دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم 
صبح روز دوشنبه با شرکت اساتید برجسته و قاریان بین المللی و 
همچنین قرآن پژوهان و میهمانان شرکت کننده در این مسابقات، 

در حضور رهبر معظم انقلاب اسلامی برگزار شد.
رهبر انقلاب اسلامی در این مراسم، فهم قرآن و عمل به آن را 
تأمین کننده سعادت بشر در دنیا و آخرت دانستند و با تأکید بر 
اینکه بسیاری از مشکلات و گرفتاری های امت اسلامی و بشریت 
به علت عمل نکردن به معارف قرآنی است، گفتند: امروز به لطف 
الهی در جمهوری اسلامی، اقبال مردم بویژه جوانان به معارف قرآنی 
و تمسک به این معارف روز به روز در حال گسترش است و همین 
تمسک به قرآن مایه سعادت، قوت و عزت نظام اسلامی خواهد بود.

حضرت آیت الله خامنه ای با قدردانی از دست اندرکاران برگزاری 
مسابقات بین المللی قرآن، تلاوت قرآن و انس با آن را مقدمه فهم 
و معرفت قرآنی و همچنین تعمیق معنویت در قلب و ذهن انسان 
برشمردند و افزودند: بسیاری از کج روی ها، بدفهمی ها، ناامیدی ها، 
خیانت ها، دشمنی ها و تسلیم شدن در برابر طواغیت، به علت دوری 
از قرآن، و معنویت و معرفت ناشی از آن است.ایشان با تأکید بر اینکه 
عمل به قرآن زمینه ساز عزت، رفاه، پیشرفت، قدرت، انسجام، سبک 
زندگی شیرین در دنیا و تأمین کننده سعادت آخرت است، خاطر 
نشان کردند: متاسفانه برخی سران کشورهای اسلامی به دستورات 
قرآنی عمل نمی کنند و به جای آنکه »اشداءُ علی الکفار« باشند، نوکر 
و دنباله رو آمریکا و صهیونیست ها هستند و به جای »رحماءُ بَینَهُم«، 
زمینه ساز اختلافها و جنگها همچون جنگ سوریه، یمن و کشتار 

مردم مسلمان شده اند.
رهبر انقلاب اسلامی، لازمه عمل به قرآن را یاد خداوند و تقوای 
الهی دانستند و با اشاره به شهدا به عنوان انسان هایی که در مرتبه 
عالی تقوا قرار دارند، گفتند: شهدای ما درس های زیادی را به ملت 
ایران دادند که نمونه بارز آن، پدیده کم نظیرِ حرکت عظیم مردمی 

برای کمک به مناطق سیل زده است.

* امدادرسانی به مناطق سیل زده شبیه حرکت جوانان 
در دوران دفاع مقدس بود

حضرت آیت الله خامنه ای، امدادرسانی و کمکهای مردمی به 
مناطق سیل زده گلستان، مازندران، ایلام، لرستان و خوزستان را 
شبیه حرکت جوانان در دوران دفاع مقدس خواندند و افزودند: این 
حرکت عجیب مردمی که این روزها شاهد هستیم، همانند روحیه 

فداکاری و شوق و ذوق جوانان در دهه شصت است.ایشان، این 
روحیه را نتیجه آموزه ها و درسهای قرآنی برشمردند و با اشاره به 
دشمنی ها با جمهوری اسلامی ایران، تأکید کردند: اگر چه دشمنی 
ها و حجم و شدت آن بیشتر از گذشته به نظر می رسد اما این 
اقدامات و توطئه ها، نَفَس های آخر دشمنیِ دشمنان با جمهوری 

اسلامی است.
ایشان در پایان تأکید کردند: هرچه آنها نسبت به ملت ایران 
شدت عمل بیشتری به خرج دهند و سخت تر بگیرند و هرچه از 
پایبندی ملت ایران به معارف قرانی عصبانی شوند، اما این ملت در 
مقابل، قوی تر و قدرتمندتر خواهد شد و تمسک خود را به قرآن 

بیشتر خواهد کرد.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام خاموشی 
نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان 
گزارشی، گفت: سی و ششمین دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم 
با شعار »یک کتاب، یک امت« و با هدف ایجاد فضای انس میان 
مسلمانان، زمینه سازی جهت ایجاد هویت اسلامی واحد در سایه 
آموزه های قرآن و ایجاد فضای وحدت بخش میان ملت های مسلمان 

در شهرهای تهران و قم برگزار شد.
وی با اشاره به فعالیت های انجام شده در این دوره از مسابقات، 
افزود: در رویداد بزرگ قرآنی امسال 32۹ نفر از اهالی قرآن از ۶۷ 
کشور جهان شامل مسابقه دهندگان، داوران، مهمانان ویژه و جمعی 

از اساتید و فعالان قرآنی حضور داشتند.
در ابتدای این دیدار تعدادی از اساتید و برگزیدگان مسابقات 

بین المللی قرآن کریم، آیاتی از کلام الله مجید را تلاوت کردند.

*جبران خسارات از محل های موجود را سریعا آغاز کنید
رهبر انقلاب اسلامی در پاسخ به درخواست مجوز رئیس جمهوری 
برای برداشت از صندوق توسعه ملی به منظور تأمین بخشی از 
هزینه های ناشی از خسارات سیل های اخیر گفتند: اقدامات لازم 
برای جبران خسارات از محلهای موجود را سریعا آغاز کنید. حضرت 
آیت الله خامنه ای در پاسخ به درخواست مجوز رئیس  جمهور برای 
برداشت از صندوق توسعه ملی به منظور تأمین بخشی از هزینه های 
ناشی از خسارات سیل های اخیر، جدیت دستگاه های مسئول در 
پیگیری و جبران خسارت های مالی سنگین سیل بویژه خسارت 
های وارده بر کشاورزان را لازم دانستند و از دولت خواستند که با 
استفاده از محل های قانونی موجود، سریعاً اقدامات لازم را آغاز کند 
و در ادامه پس از جمع بندی وضعیت و در صورت نیاز، برداشت از 

صندوق توسعه ملی مورد تأیید خواهد بود.
متن پاسخ رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب حجت الاسلام والمسلمین آقای دکتر حسن روحانی

ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران

با سلام و تحیت،
در پاسخ به مرقوم شماره ۶3۶ - ۹8/م مورخ 13۹8/1/18 

آن جناب اشعار می دارد:
خسارت های مالی ناشی از سیل ویرانگر بویژه در چند استان 
بسیار سنگین و مصیبت بار است و لازم است به طور جدّی از سوی 
دستگاه های مسئول پیگیری و جبران شود. البته کمک های 
مردم و نهادهای انقلابی و دستگاه های متعدد دولتی و نظامی در 
این ایام حقاً چشمگیر و موجب سپاس و قدردانی است ولی این 
کمک ها نمی تواند خسارت های وارده به آحاد مردم بویژه کشاورزان 
و صاحبان کشتزارهای سیل زده را جبران کند و ورود دولت لازم 
است. مطلعید که استفاده از صندوق توسعه ملی صرفاً در صورت 
مسدود بودن راههای دیگر ممکن است لذا تأکید میشود که دولت 

سریعاً از محل هائی همچون:
• پنج درصد مقرر در بودجه ی عمومی کشور برای جبران 

خسارت حوادث غیرمترقبه
• جابجایی در ردیف های بودجه های عمرانی

• بیمه ها و تسهیلات بانکی
اقدامات لازم را آغاز کند و در ادامه پس از جمع بندی وضعیت، 
در صورت نیاز، برداشت از صندوق مزبور مورد تأیید این جانب خواهد 
بود. لازم می دانم توصیه های زیر را برای جریان بهتر کارها مطرح 

نمایم:
1- فرماندهی واحد برای مدیریت یکپارچه، هماهنگی، انسجام، 
پیگیری، نظارت و پاسخگویی نسبت به اقدامات پیشگیری، آمادگی، 

مقابله، بازسازی و بازتوانی ایجاد شود.
2- پایگاه اطلاعات جامع و قابل اتکاء از کلیه عناصر حقیقی و 
حقوقی متأثر از سیلاب اخیر با قابلیت برآورد دقیق خسارات و نیازها 
و رصد کلیه خدمات و کمک های دریافتی از مبادی مختلف در 

اسرع وقت ایجاد شود.
3- برنامه اقدامات با اولویت بندی و زمان بندی مشخص تهیه و 
تقسیم کار بین دستگاههای اجرایی و نهادهای عمومی و انقلابی و 

مردمی با تعیین مسئولیت ها تهیه و به اجرا گذاشته شود.
4- اقدامات لازم برای تأمین نیازها و مایحتاج عمومی و فوری 
افراد متأثر از سیلاب خصوصاً تأمین خسارات کشاورزان در حداقل 

زمان ممکن صورت پذیرد.
5- به منظور رونق کسب وکار در مناطق سیل زده حداکثر 
استفاده از ظرفیت های مناطق مذکور برای بازسازی صورت پذیرد. 
ضمن اینکه تدابیر لازم و فوری برای بازسازی و تعمیر سریع و ایمن 
واحدهای آسیب دیده مسکونی و تجاری و تولیدی به اجراء گذاشته 

شود.
توفیقات همه ی دست اندرکاران را مسألت می نمایم.

سیّد علی خامنه ای 23 فروردین 13۹8

تحقیق و تفحص از اختیارات نمایندگان است که معمولا 
بررسی آنها در نهایت به قرائت عجولانه در صحن علنی ختم 
می شود، حال باید دید مجلس دهم در به سرانجام رساندن این 

مهم چقدر موفق خواهد بود.
اگر در جریان اخبار مجلس شورای اسلامی باشید می دانید که 
کمتر هفته ای است که در دستور کار هفتگی بهارستان تقاضای 
چندین تحقیق و تفحص گنجانده نشده باشد، تحقیقاتی که اگر 
حقیقتا همه آنها موثر واقع می شد در برخی دستگاه ها شاهد 

تخلفات کمتری بودیم.
تحقیق و تفحص یکی از اختیارات نمایندگان مجلس است و 
به موجب اصل ۷۶ قانون اساسی و مواد 1۹8 تا 201 آیین نامه 
داخلی مجلس، وکلای ملت هر زمان که تشخیص دهند که در 
سازمان یا ارگانی سوء عملکردی وجود دارد می توانند تحقیق و 
تفحص از آن را کلید بزنند و در نهایت گزارش پایانی خود را در 
صورت احراز تخلف و ضرورت تعقیب قضایی به منظور بررسی 

بیشتر به قوه قضائیه ارسال کنند.
این صورت  به  روند کلید خوردن یک تحقیق و تفحص 
است که ابتدا طرحی توسط جمعی از نمایندگان تهیه و سپس 
این درخواست به هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی تقدیم 
این هیات و در صورت  از اعلام وصول توسط  می شود، پس 
موافقت اکثریت نمایندگان در صحن علنی، به جریان می افتد و 
چند نفر از طراحان به همراه چندین نفر از اعضای کمیسیون های 
مرتبط مجلس با محوریت تحقیق و تفحص اعلام وصول شده 
کمیته ای را تشکیل می دهند، به موجب آیین نامه داخلی مجلس 
کمیته های تحقیق و تفحص حداکثر نیم سال فرصت دارند که 
کار تحقیقاتی خود را به سرانجام برسانند، البته در برخی موارد و 
بر مبنای صلاحدید هیات رئیسه مجلس ممکن است این زمان 
برای تحقیقات و موشکافی های بیشتر نهایتا ۶ ماه دیگه تمدید 
شود، در نهایت گزارش نهایی این تحقیق و تفحص ها باید در 
صحن علنی قرائت شود و چنانچه جنبه کیفری داشته باشد باید 

به دستگاه قضا ارجاع شود.
*  بار مالی هر تحقیق و تفحص چقدر است؟

نگاهی گذرا به تحقیق و تفحص های انجام گرفته در ادوار 
مختلف مجلس نشان می دهد که عموما انجام تحقیق و تفحص 
دست کم ۶ ماه و حداکثر یک سال زمان نیاز دارد و به گفته 
نمایندگان مجلس، هر تحقیق و تفحصی به طور متوسط حدود 

250 میلیون تومان پول لازم دارد تا به نتیجه برسد.
حال باید دید که چند درصد از این تحقیق و تفحص ها که 
البته بار مالی زیادی را نیز به مجلس و کشور تحمیل می کنند به 
نتیجه می رسند و می توانند تخلفات و فسادهای موجود را کاهش 
داده و یا گره ای را از مشکلات پیش روی کشور باز کنند. چندی 
پیش مسعود پزشکیان نائب رئیس مجلس شورای اسلامی در 
مصاحبه ای اعلام کرده بود که بیش از 100 تحقیق و تفحص در 
مجلس دهم به نتیجه نرسیده اند و این امر حکایت از آن دارد که 

روش اشکال ما اشکال دارد و راه را غلط رفته ایم.
بی شک می توان گفت که یکی از جنجالی ترین پرونده تحقیق 
و تفحص در مجلس دهم هم مربوط به تحقیق و تفحص از دو تیم 
فوتبال یعنی پرسپولیس و استقلال است که اواخر خردادماه سال 
گذشته به تصویب نمایندگان مجلس رسید و کمیته ای متشکل 
از ۹۹ نفر از اعضای کمیسیون فرهنگی به عنوان کمیسیون اصلی 
همراه با 5 نفر از درخواست کنندگان تحقیق و تفحص و یک نفر 
از میان نمایندگان خارج از کمیسیون فرهنگی تشکیل شد، اما 
اکنون که به پایان فرصت شش ماهه دوم این تحقیق و تفحص 
نزدیک می شویم نتیجه آن مشخص نبوده و سرنوشت آن در 

هاله ای از ابهام قرار دارد.
* ضرورت بازبینی در چارچوب  روند تحقیق و تفحص 

کاظم جلالی رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به عملکرد مجلس دهم در زمینه تحقیق و تفحص ها، 
اظهار کرد: معتقدم که عملکرد مجلس باید مورد آسیب شناسی 
قرار بگیرد، ما در ابعاد نظارتی دارای آسیب هایی هستیم که باید 
برطرف شود که از میان آنها می توان به تحقیق و تفحص ها، سوال 

از وزیر و حتی استیضاح اشاره کرد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس افزود: لازم است تحقیق 
و تفحص ها و چارچوب هایی که برای آن ها مشخص شده مورد 
بازبینی قرار بگیرند، چراکه گزارش بسیاری از این تحقیق و 
تفحص ها حتی به مجلس باز نمی گردد در حالی که اکثر آنها 

برای شش ماهه دوم تمدید می شوند، اما فاقد نتیجه هستند.
نمایندگان راهی جز متوسل شدن به تحقیق و تفحص ندارند

حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مردم شاهین شهر هم با 
نظر رئیس مرکز پژوهش های مجلس هم عقیده است و  در این 
باره گفت: معتقدم که روند تحقیق و تفحص در مجلس شورای 
اسلامی باید مورد بازبینی قرار بگیرد، چرا که باید پروسه طولانی 
را برای وصول نتیجه نهایی طی کند.وی افزود: متاسفانه علی رغم 
هزینه بر بودن تحقیق و تفحص وقتی نماینده می بیند که راهی 
ندارد به آن متوسل می شود، البته اگر تحقیقات به نتیجه برسند 
می توانند چندین برابر هزینه صرف شده منفعت به کشور برسانند؛ 
به عنوان مثال طرح تحقیق و تفحص از بانک مرکزی می توانست 
جلوی زیان های بسیاری را گرفته و منافع زیادی برای ما به همراه 

داشته باشد، اما متاسفانه از دستور کار مجلس خارج شد.
نماینده مردم شاهین شهر بیان کرد: اگرچه گا ها تحقیق و 
تفحص ها نتیجه مطلوبی ندارند، اما می توان از آن ها به عنوان 
ابزاری در جهت پیشگیری از فساد استفاده کرد، لذا معتقدم که 
اگر سلیقه های سیاسی و حاشیه ای در تحقیق و تفحص ها دخیل 
نشوند می توان به این وسیله شفافیت را در کشور به میزان قابل 
توجهی افزایش داد؛ هرچند نمایندگان مجلس می توانند از ماده 
234به عنوان جایگزینی برای تحقیق و تفحص ها استفاده کنند.

* نمی توان از تحقیق و تفحص چشم پوشی کرد 
بهروز نعمتی سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
هم می گوید: بسیاری از تحقیق و تفحص ها در مجلس به نتیجه 
رسیده اند و برخی دیگر به نتیجه نرسیده اند، اما مجموعا در 
تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان و خودرو سازی 

موفق شدیم نتایج خوبی کسب کنیم.

وی تصریح کرد: تحقیق و تفحص از جمله وظایف نظارتی 
مجلس است و نمی توان از آن چشم پوشی کرد. همکارانی که 
عضو کمیته های تحقیق و تفحص می شوند باید کار را به درستی 
پیش ببرند و واقعیت ها را بگویند نه اینکه به دنبال موضوعات 
دیگر باشند.نماینده مردم تهران گفت: معتقدم که با استفاده 
از ماده 23۶ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی به جای 
استفاده از تحقیق و تفحص می توانیم ضمن صرفه جویی در 
هزینه ها در مدت زمان کمتری به نتیجه مطلوب دست پیدا کنیم.

* تحقیق و تفحص لازمه کار مجلس است
هدایت الله خادمی نماینده مردم ایذه و باغ ملک و عضو 
کمیسیون انرژی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، تحقیق و 
تفحص را یکی از ابزار های نظارتی نمایندگان می داند و می گوید: 
در کشور ما که وزیران بعد از استیضاح سر از وزارت خانه دیگری 
در می آورند تحقیق و تفحص لازمه مجلس است.وی افزود: یکی 
از مزایای تحقیق و تفحص ها این است که اگر به نتیجه برسند 

دیگر فرقی ندارد پای وزیر در میان باشد یا شخص دیگری.
* بسیاری از تحقیق و تفحص ها به نتیجه نرسیده اند

حجت الاسلام والمسلمین علیرضا سلیمی نماینده مردم 
محلات هم با اشاره به روند اجرایی شدن تحقیق و تفحص ها 
در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: معتقدم که روند تحقیق 
و تفحص ها در مجلس باید  مورد بازبینی قرار بگیرد، چرا که در 
صورت به نتیجه رسیدن و ارجاع آن به قوه قضاییه نیز پرونده 

برای طی مراحل قانونی 5 الی 10 سال در قوه قضاییه می ماند.
وی افزود: معتقدم که باید بازنگری در تحقیق و تفحص های 
مجلس صورت بگیرد تا مردم به سرعت بتوانند نتیجه آنها را 
مشاهده کنند.سلیمی تصریح کرد: بسیاری از تحقیق و تفحص ها 
به نتیجه نرسیده اند، اما باید برای شفاف سازی تلاش کرد و به 
این واسطه می توانیم جلوی افزایش بیشتر تخلفات و فسادها را 
بگیریم، البته همکاران نباید به جای تمرکز بر مهره های اصلی 

مهره های فرعی را هدف بگیرند.
نماینده مردم محلات گفت: تحقیق و تفحص ها در نهایت 
نمی توانند مشکلات کشور را حل کنند چرا که مسئولان بسیاری 

در بسیاری دستگاه ها گرفتار رانت شده اند.
با این حال بررسی تحقیق و تفحص در مجالس گذشته این 
واقعیت را روشن می کند که عموما تحقیق و تفحص ها تا روز های 
پایانی مجلس طول می کشد و در نهایت به قرائت عجولانه در 
صحن علنی مجلس ختم می شود؛ تحقیق و تفحص از نحوه 
واگذاری ماشین سازی تبریز، تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان 
خصوصی سازی، تحقیق و تفحص از صنعت خودرو کشور، 
تحقیق و تفحص از عملکرد وزارت جهاد کشاورزی، تحقیق و 
تفحص از گمرک، تحقیق و تفحص از پرسپولیس و استقلال 
از جمله تحقیق و تفحص های مجلس دهم  است؛ حال باید 
دید مجلس دهم در به سرانجام رساندن تحقیق و تفحص  چقدر 

موفق می شود.

رهبر انقلاب در دیدار شرکت کنندگان مسابقات قرآن:

نَفَس های آخر دشمنیِ دشمنان با جمهوری اسلامی است

سرنوشت تحقیق و تفحص های مجلس دهم چه می شود؟

داستان بی نتیجه تحقیق و تفحص  مجلسی ها

معـاون اول رییـس جمهـوری از وزارت نیـرو خواسـت تـا بـدون مماشـات موضوع 
سـاخت و سـازها و تجاوز به حریم رودخانه ها و مسـیل ها را به طور ویژه در دسـتور کار 

قـرار دهـد تـا از حریم طبیعت بخصـوص رودخانه ها صیانت شـود.
اسـحاق جهانگیری دیروز  در جلسـه شـورای عالی آب به بارش های اخیر کشـور 
و بحـران سـیل در برخی اسـتان ها اشـاره کـرد و اظهار داشـت: وقوع سـیلاب در کنار 
همـه مشـکلات و سـختی ها، بـا درس هایی نیز همـراه بود تـا از این پـس از تجاوز به 
حریـم رودخانـه ها و مسـیل ها بطور جدی جلوگیری شـود و مردم نیـز از این موضوع 
آگاه شـدند که سـاخت و سـازها در حریم رودخانه ها تا چه حد می تواند خطر آفرین 

باشد. 
معاون اول رییس جمهوری از وزارت نیرو خواسـت به عنوان دبیرخانه شـورای عالی 
آب بـا همـکاری سـایر دسـتگاه های مرتبـط، ضمن برنامه ریـزی برای لایروبی بسـتر 
رودخانـه ها، بدون مماشـات موضوع سـاخت و سـازها و تجـاوز به حریـم رودخانه ها و 
مسـیل هـا را نیـز به طـور ویژه در دسـتور کار قـرار دهد تـا از حریم طبیعت بخصوص 
رودخانه ها صیانت شـود و شـاهد تکرار وقوع اینگونه خسـارات و آسـیب ها نباشـیم. 

* باید قدردان حضور خودجوش مردم در مدیریت بحران سیل باشیم
جهانگیـری همچنیـن بـا قدردانـی از حضور دسـتگاه ها و نهادهـای مختلف نظیر 
نیروهـای مسـلح، هلال احمر، بسـیج و نهادهـای مدنی برای مدیریت بحران سـیل در 
کشـور، تصریح کرد: نقش مردم سراسـر کشـور نیز در کمک رسـانی و مدیریت بحران 
بسـیار پراهمیـت بود کـه باید از همت، ایثـار و حضور خودجوش مـردم قدردانی کنیم. 
وی در ادامه این جلسـه از تلاش ها و اطلاع رسـانی سـازمان هواشناسی در خصوص 
بـارش هـا و وقـوع سـیلاب در اسـتان های مختلف کشـور قدردانی کـرد و گفت: یکی 
از بهترین روش ها برای پیشـگیری از خطرات این اسـت که توانمندی کشـور را برای 

دقـت و سـرعت در پیش بینی هـا افزایش دهیم. 

معـاون اول رییـس جمهوری خاطرنشـان کرد: سـازمان هواشناسـی باید بـا اطلاع 
رسـانی علمـی و بموقـع در خصـوص وضعیـت آب و هـوای کشـور از اظهارنظرهـای 
غیرعلمی و غیرکارشناسـی توسـط دیگران جلوگیری کند و تعامل و همکاری خوبی با 
دسـتگاه های اجرایی مرتبط داشـته باشـد چرا که دستگاه های اجرایی مکلف شده اند 

براسـاس پیـش بینی های سـازمان هواشناسـی برنامه ریـزی و اقدام کنند. 
* تقویـت تجهیـزات سـازمان هواشناسـی بـرای بهبود پیـش بینی ها 

اسـت ضروری 
جهانگیـری همچنیـن بر ضرورت تقویت امکانات و تجهیزات سـازمان هواشناسـی 
کشـور تاکیـد کـرد و از سـازمان برنامـه و بودجه خواسـت منابـع مالی مورد نیـاز برای 
مجهزتـر شـدن سـازمان هواشناسـی را تامین کند تا پیش بینـی های این سـازمان با 

سـرعت و دقت بیشـتری در اختیار مسـئولین اجرایی کشـور قرار گیرد.
وی بـا یـادآوری ایـن که میزان بارش ها و روان آب های برخی کشـورهای همسـایه 
نظیـر افغانسـتان و ترکمنسـتان نیز که تاثیر مسـتقیمی بـر میـزان آب رودخانه های 
برخی از اسـتان های کشـور دارد،  افزود: سـازمان هواشناسـی باید با تقویت تجهیزات و 
توسـعه فعالیـت ها، وضعیت بـارش های این کشـورها را نیز مدنظر قـرار دهد تا پیش 

بینـی هـا برای اقدامات پیشـگیرانه هر چه بهتـر و دقیق تر انجام شـود. 
معـاون اول رییـس جمهـوری پیشـنهاد مطرح شـده در جلسـه مبنی بر تشـکیل 
کارگروهی ذیل دبیرخانه شورای عالی آب برای هماهنگی هر چه بیشتر میان دستگاه 

هـای مرتبط را مثبـت ارزیابی کرد.
جهانگیـری اظهار داشـت: کارگروهی متشـکل از نماینـدگان وزارتخانه هـای نیرو، 
جهاد کشـاورزی، سـازمان هواشناسـی و جمعی از صاحب نظران دانشـگاهی می تواند 
در افزایش هماهنگی میان دستگاه های مرتبط با مدیریت آب و پیشگیری از خطرات 

ناشـی از سـیلاب نقش مهمی ایفا کند. 

وی با یادآوری گزارش مدیرعامل سـازمان آب و برق خوزسـتان در خصوص اقدامات 
صـورت گرفتـه برای مدیریت سـیلاب این اسـتان، از تـلاش های انجام شـده قدردانی 
و بـر ضـرورت اسـتمرار این تلاش ها برای کاهش تلفات انسـانی و خسـارات مالی طی 

روزهـا و ماه های آینـده تاکید کرد. 
معـاون اول رییس جمهوری افزود: اسـتان های مختلف کشـور و بخصوص اسـتان 
خوزسـتان باید با در نظر گرفتن پیش بینی های سـازمان هواشناسـی و نیز با توجه به 
آب شـدن پوشـش برفی کوه ها، احتمال وقوع سـیل در ماه های اردیبهشـت و خرداد 
را جـدی بگیرنـد و برنامه ریزی دقیقی برای پیشـگیری از بروز خسـارات مالی و تلفات 

انسانی ناشی از سـیلاب انجام دهند.
جهانگیـری تصریـح کـرد: وزارت نیرو باید سـدهایی را که روند احـداث آنها متوقف 
شـده مـورد بررسـی قـرار دهد تـا در صورتـی که ضرورت تکمیل آنها احسـاس شـود، 

برنامـه زمانبندی بـرای تکمیل این سـدها تدوین کند. 
وی از دبیرخانـه شـورای عالـی آب خواسـت با هماهنگـی و همـکاری وزارت جهاد 
کشـاورزی و سازمان حفاظت محیط زیسـت پیش بینی های لازم را برای جلوگیری از 

وقـوع آتـش سـوزی در جنگل هـا و مراتع و نیز وقـوع ریزگردها انجـام دهد. 
در ایـن جلسـه کـه وزیـر نیرو و رییس سـازمان حفاظت محیط زیسـت نیز حضور 
داشـتند، نماینده وزارت نیرو گزارشـی از وضعیت آب سـدها و روان آب های کشور ارائه 
کرد و گفت: امسـال ورودی سـدهای کشـور 280 درصد و موجودی مخازن سـدها ۶3 

درصد نسـبت به سـال گذشـته افزایش یافته است.
مدیرعامل سـازمان آب و برق خوزسـتان هم در این نشست با اشاره به اینکه ورودی 
 ـ۹۷، 33 میلیارد و ۷00 میلیون متر مکعب  آب به اسـتان خوزسـتان در سـال آبی ۹8
بـوده اسـت از افزایش 4۷۷ درصدی ورودی آب به این اسـتان خبـر داد و گفت: در حال 

حاضر ۹4 درصد مخازن سـدهای اسـتان خوزسـتان ا ز آب پر شده است. 

معاون اول رییس جمهوری:

صیانت از حریم طبیعت باید بدون مماشات پیگیری شود
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هر كه به خاطر خدا برادرى كرد ت
 سود برُد ، و هر كه براى دنيا برادرى

 ]و رفاقت[ كرد ، ناكام ماندْ 
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فنی اداره کل محیط زیست استان قم با بیان اینکه، 
دریاچه نمک از وضعیت بحرانی سال گذشته عبور کرده 
است، تاکید کرد: با این وجود، در صورتی وضعیت آبی 
مناسبی برای استان قم در سال های آینده وجود دارد، 
که این حجم از آبگیری و وضعیت بهینه دریاچه نمک و 

تالاب های قم، حفظ شود.
سید احمد شفیعی اظهارداشت : استان قم، علی رغم 
آن چیزی که در ظاهر برای عموم مشهود است، یک 
استان تالابی است، به طوری که 10 درصد این استان را 

تالاب ها تشکیل داده اند.
وی با بیان اینکه برخی تالاب های قم، در محدوده 
شهر قرار گرفته و در طرح های توسعه شهری می توان از 
آن ها بهره برد، افزود: به طور کلی تعداد 7 تالاب در قم به 
ثبت رسیده که هر کدام از این ها به لحاظ جذب پرندگان 
مهاجر و یا در زمینه گردشگری، از اهمیت و ارزش بالایی 

برخوردار هستند.
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم بیان کرد: 
کشور به حوزه های آبخیز مختلفی تقسیم می شود که 
در انتهای هر حوزه، تمامی رودخانه ها و منابع آبی در یک 
تالاب و یا دریا دفع  می شوند، دریاچه نمک نیز حوزه 
آبخیزی دارد که رودخانه و منابع آبی در نهایت به این 

دریاچه می ریزند.
شفیعی با اشاره به اینکه استان قم در انتهای حوزه 
آبخیز استان هایی همچون تهران، البرز و مرکزی قرار 
گرفته است، گفت: منابع آبی که در استان های بالا دست 
برداشت می شود، بر تالاب ها و رودخانه های پایین دست 

از جمله تالاب های استان قم، تاثیر می گذارد.

وی با تاکید براینکه وضعیت تالاب های استان قم، 
در دو دهه اخیر، به هیچ وجه مناسب نبود، اظهار کرد: 
بررسی هایی که توسط کارشناسان اداره محیط زیست 
قم، از دریاچه نمک در بهمن ماه 97 صورت گرفت، یک 
وضعیت بسیار بحرانی را از تالاب های قم و دریاچه نمک 

گزارش می داد.
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم ادامه 
ابتدای سال 98 شروع شد،  از  با بارش هایی که  داد: 
خوشبختانه شرایط اکوسیستمی بسیار خوبی را برای 
اکوسیستم های  مراتع،  است؛  ایجاد کرده  قم،  استان 
کوهستانی، پوشش های گیاهی و هم چنین وضعیت 
آبگیری تالاب ها و به ویژه دریاچه نمک نسبت به گذشته 

بسیار مطلوب شده است.
شفیعی گفت: با توجه به رشد پوشش گیاهی مناسب 
در استان قم، که نتیجه بارندگی های اخیر است، پیش 
بینی می شود استان قم در تابستان امسال با پدیده ریز 
گرد و گرد و غبار روبرو نشود و یا اینکه این پدیده نسبت 

به سال های گذشته کاهش داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه دریاچه نمک به وضعیت دو دهه 
قبل خود بازگشته است، تاکید کرد: هر دریاچه و تالابی 
شرایط و پتانسیل آبی خود را دارد و با دیگر تالاب ها 
متفاوت است، دریاچه نمک نیز با توجه به پتانسیل آبی 
خود می توان گفت با بارندگی های اخیر، آبگیری خوبی 
داشته و از آن وضعیت بحرانی سال گذشته عبور کرده 

است.
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم عنوان 
کرد: تالاب های حوض سلطان، تالاب بهشت معصومه 

و گنبد نمکی که دریاچه ای کوچک در ارتفاعات قم 
به شمار می رود، آبگیری خوبی داشته اند و هم اکنون 

وضعیت بهینه ای دارند.
شفیعی با بیان اینکه وضعیت تالاب ها به بارش 
سالانه بستگی دارد، گفت: آبگیری تالاب های استان 
قم و وضعیت بهینه ی دریاچه نمک به این معنا نیست 
که آب به صورت بی رویه و یا حتی بیشتر از سال 
های گذشته مصرف شود، چراکه یک تالاب هر سال 
باید آبگیری مناسبی داشته باشد، بنابراین اگر در سال 
های آینده بارش های مناسبی در کشور اتفاق نیفتد 
و مصرف نیز بی رویه انجام شود، ممکن است تالاب 
ها و دریاچه ها به وضعیت بحرانی سال های گذشته 

خود بازگردند.
برای  مناسبی  آبی  وضعیت  در صورتی  افزود:  وی 
استان قم در سال های آینده وجود دارد، که این حجم از 
آبگیری و وضعیت بهینه دریاچه نمک و تالاب های قم، 
حفظ شود؛ چنانچه مدیریت لازم در مصرف آب و چاه 
های کشاورزی صورت نگیرد، روبرو شدن با بحران های 
خشکسالی تالاب ها همچون سال های گذشته، دور از 

ذهن نیست.
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم با تاکید 
براینکه وضعیت آبگیری تالاب، یک نمایه ای از وضعیت 
اکوسیستم است، اظهار کرد: زمانی که حال تالاب خوب 
نباشد، به این معناست که حال یک اکوسیستم مناسب 
نیست، بنابراین استفاده بی رویه از منابع آبی، با این تصور 
که امسال به اندازه کافی بارش وجود داشته است، به هیچ 

وجه صحیح نیست.

معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم :

دریاچه نمک از وضعیت بحران عبور کرده است

یکی ازمراجع تقلید شیعیان با بیان 
وسیله  به  دینی  معارف  ترویج  اینکه 
هنر مورد توجه هنرمندان باشد،گفت: 
باید در فعالیت های هنری  هنرمندان 
رضایت الهی را مدنظر قرار داده و در 
مسیر هنر در کنار فعالیت های هنری، 
قدرت نمایی خداوند را مورد تاکید قرار 

دهند. 
 آیت الله علوی گرگانی ظهر دیروز 
و  "نماز  همایش  اعضای  دیدار  در 
نیایش به روایت دوربین"، اظهار داشت: 
هرکاری انسان انجام می دهد دارای دو 

صورت است و همه دنیا بر اساس فعل 
و انفعالات پیش می رود.وی با اشاره به 
آیه ای از قرآن کریم افزود: هدف موضوع 
مهمی است که باید مورد توجه باشد، 
گاهی ممکن است هدف دنیایی باشد 
و رسیدن به مادیات مورد تاکید است 
اما گاهی رسیدن به هدف مقدس مورد 

تاکید است.
به  اشاره  با  شیعیان  تقلید  مرجع 
اهمیت و نقش هنر در ترویج معارف 
دینی تصریح کرد: انسانی که هنر دارد 
می تواند با بهره گیری از هنر، هدف را 

اجر الهی بداند و در این زمینه خداوند 
می دهد.استاد  خوبی  پاداش  وی  به 
سطوح عالی حوزه علمیه با تاکید بر 
لزوم حرکت در مسیر رضای الهی بیان 
کرد: انبیای الهی برای این آمدند که به 
انسان بگویند در هر کاری که می خواهی 
انجام دهی باید هدف را آخرت قرار دهی.

آیت الله علوی گرگانی با قرائت آیه ای از 
قرآن کریم گفت: خداوند فرمود من از 
عمل و درون انسان خبر دارم و سر و 
اخبارانسان ها را می دانم، هیچ اقدام و 
عملی از خداوند مخفی نمی ماند و اگر 

این موضوع را مورد توجه قرار دهیم در 
زندگی خود موفق می شویم.وی ادامه 
داد: برگزاری جشنواره های فرهنگی و 
هنری اقدام خوبی است ولی باید در کنار 
مخاطب هدف رضای الهی باشد چون 
خداوند بنده را می تواند به بالاترین مقام 
برساند.مرجع تقلید شیعیان خاطر نشان 
فعالیت های  در  باید  هنرمندان  کرد: 
هنری رضایت الهی را مدنظر قرار داده و 
در مسیر هنر در کنار فعالیت های هنری 
قدرت نمایی خداوند را مورد تاکید قرار 

دهند.

آیت الله علوی گرگانی:

ترویج معارف دینی به وسیله هنر مورد توجه هنرمندان باشد 

نامحـرمانه
کردوانی: ایران وارد دوره ترسالی نشده است

 جغرافیدان و فعال حوزه محیط زیست ضمن یادآوری تداوم گرمایش زمین و به دنبال آن برهم 
خوردن روند بارندگی ها، تصریح کرد: موضوع وارد شدن ایران به دوره ترسالی غیرواقعی است.پرویز 
کردوانی ضمن رد فرار رسیدن دوره ترسالی ایرنا افزود: این موضوع صحت ندارد و به هیچ عنوان وارد 
دوره ترسالی نشده ایم. وی معتقد است: هنوز به دلیل گرم شدن کره زمین، روند خشکسالی ها بخش 
های زیادی از نقاط مختلف جهان و ازجمله کشورایران را تحت تاثیر خود قرار داده و خشکسالی ها ادامه 
خواهد داشت.به عقیده این کارشناس محیط زیست، گرم شدن کره زمین چند اتفاق را بدنبال داشته، 
یکی اینکه در مناطقی که بارندگی در آنجاها کمتر بوده میزان بارش کمترشده و آن مناطقی که بارندگی 
بیشتری داشته اند، افزایش داشته است.به گفته کردوانی، در ایران هم بارندگی ها کم بوده و کمتر نیز 
شده و بر طبق اعلام ها، ایران کمتر از یک سوم میزان بارندگی های جهان را دارد حدود 250میلیمتر و 
بر همین اساس 10الی 15 سال بود که خشکسالی اتفاق افتاده، پس تازمانی که کره زمین گرم هست 
بارندگی های ایران کم پیش بینی می شود.وی اضافه کرد:اتفاق دیگری که رخ داده اینکه روند بارندگی 
ها بی نظم شده اند به این معنا که بارندگی های یک یا دوسال کشوری ممکن است دریک یا دوروز 

انجام شود که الان این امر در ایران اتفاق افتاده است 

تکذیب حذف کوروش از فهرست نام ها 
سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور گفت: حذف نام کوروش از فهرست نام های ثبت احوال کذب 
است و خانواده ها هیچ منعی برای انتخاب این نام برای فرزندان خود ندارند. سیف الله ابوترابی افزود: به 
دنبال انتشار مطالبی در فضای مجازی مبنی بر حذف نام کوروش تاکید می شود که این نام از فهرست 
نام های ثبت احوال به هیچ عنوان حذف نشده است.وی تاکید کرد: مشکلی که در ثبت احوال به وجود 
آمده بود نیز ناشی از حجم بالای مراجعه کاربران به سامانه ثبت احوال بوده و در حال حاضر هم این 
اشکال رفع شده است. ابوترابی، پیش از این نیز به ایرنا گفته بود برابر ماده 20 قانون ثبت احوال کشور، 
انتخاب نام با اعلام کننده است. برای نامگذاری، یک نام ساده یا مرکب )مثل حسین، محمد مهدی و 
مانند آن که یک نام محسوب می شود(، انتخاب خواهد شد.وی ادامه داد: انتخاب نام هایی که موجب 
هتک حیثیت مقدسات اسلامی می شود و همچنین عناوین و القاب و نام های زننده و مستهجن یا 
نامتناسب با جنس، ممنوع است. تشخیص نام های ممنوع با شورای عالی ثبت احوال است و این شورا 
نمونه های آن را تعیین و به این سازمان اعلام می کند.ابوترابی تاکید کرد: به موجب ماده 20 قانون 
ثبت احوال و تبصره های آن، انتخاب نام هایی که در فهرست نام های ممنوعه قرار دارد، قدغن است و 

دارندگان آنها می توانند با رعایت مقررات مربوطه نسبت به تغییر آن اقدام کنند.

ثبت نام نقل و انتقال فرهنگیان تمدید شد 
مهلت اتمام فرآیند نقل و انتقال درون استانی فرهنگیان اعم از ثبت نام و اعلام نتایج و ثبت نام انتقال 
برون استانی تا ششم اردیبهشت 98 تمدید شد. به گزارش روابط عمومی معاونت توسعه مدیریت و 
پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش، پیش از این اعلام شده بود، تعیین تکلیف نهایی متقاضیان انتقال 
دائم و موقت درون استانی حداکثر تا 31 فروردین 98 و برون  استانی حداکثر تا 31 اردیبهشت 98 پایان 
پذیرد.نداشتن تعهد خاص خدمت به منطقه مبدا، دارا بودن حداقل 5 سال سابقه خدمت تمام وقت در 
آموزش و پرورش تا 31 شهریور 98 به  موجب حکم کارگزینی برای مستخدمین رسمی، آزمایشی و 
پیمانی از جمله ضوابط و مقررات انتقال دائم اعلام شده است.همچنین بر اساس این ضوابط مدت سوابق 
خدمت به  صورت حق التدریس، نهضت سوادآموزی، سایر دستگاه ها، تحصیل در مراکز تربیت معلم، 
تربیت دبیر، خدمت نظام وظیفه، قرارداد کار معین جزو سابقه خدمت محسوب نخواهد شد.همسر 
جانبازان در صورت تغییر محل اشتغال جانباز با ارائه تاییدیه از مراجع ذی صلاح به  استناد ماده 17 
آئین نامه اجرایی ماده 13 قانون تسهیلات استخدامی و اجتماعی جانبازان بدون داشتن شرایط فوق 
منتقل می شوند.دارا بودن حداقل دو سال سابقه خدمت رسمی تمام وقت در آموزش و پرورش تا 31 
شهریور 98 و به  موجب حکم کارگزینی برای مستخدمین رسمی، آزمایشی و پیمانی از جمله شرایط و 

ضوابط انتقال موقت عنوان شده است.

تکذیب دستگیری زن داعشی در مرز بازرگان
 رئیس شورای تامین شهرستان ماکو دستگیری زن داعشی را تکذیب کرد. حسین عباسی گزنق 
فرماندار و رئیس شورای تامین شهرستان ماکو در گفت و گویی گفت: این شهرستان از نظر امنیتی از 
شهرستان های امن کشور است و خبر دستگیری یک زن مظنون به عضویت در داعش در مرز بازرگان 
تکذیب می شود.وی افزود: هر روز در گذرگاه های مرزی به ویژه در مرز بازگان ورود و خروج مسافران 
به طور دقیق کنترل می شود.روز گذشته یک زن در بدو ورود به کشور توسط پلیس گذرنامه به عنوان 
مظنون دستگیر شد که  اختیار دستگاه امنیتی قرار گرفته است.عباسی با تاکید بر اینکه همواره مرزهای 
کشورمان به ویژه در این منطقه که دروازه به اروپا است کنترل می شود، افزود: منطقه آزاد ماکو با تلاش 
مرزبانان و مرزداران غیور در امنیت کامل است و هیچ فرد معاندی توان ورود به کشور از طریق مرز را 
ندارد.از عصر روزیکشنبه  در فضای مجازی خبر دستگیری یک زن مظنون به داعشی بودن در شهر 

مرزی بازرگان منتشر شده است.

خروج ابراهیم رئیسی از شورای وحدت اصولگرایان 
یک فعال سیاسی اصولگرا می گوید: حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی که از اعضای اصلی شورای 
وحدت اصولگرایان بوده ، از وقتی ریاست قوه قضاییه را برعهده گرفته  است، از این شورا خارج شده و در 
جلسات آن شرکت نمی کند.حسین کنعانی مقدم، فعال سیاسی اصولگرا و دبیرکل حزب سبز ایران در 
گفت وگو با ایرنا می گوید: درحال حاضر چند گروه در جریان اصولگرایی جلسات مداوم برای انتخابات 
برگزار می کنند. این جریان ها شامل احزاب اصولگرای خانه احزاب که آقای روح الامینی هم به تازگی 
ریاست آن را برعهده گرفته اند، جلسات هماهنگی بین چهره های اصولگرا و احزاب با جامعه روحانیت 
مبارز، جلسات شورای وحدت و جریان نواصولگرایی آقای قالیباف هستند.کنعانی مقدم با تأیید اینکه 
همچنان اختلافات بین گروه های مختلف جریان اصولگرا وجود دارد و به وحدت نرسیده اند، می گوید: 

هنوز جلسات کلی برای هماهنگی و انسجام جریان اصولگرایی برگزار نشده  است.

عابدینی: کی روش بیماری دعوا دارد
»امیر عابدینی« رئیس اسبق فدراسیون فوتبال درباره شکایت کی روش از فدراسیون فوتبال ایران 
گفت: کارلوس کی روش بیماری دعوا دارد. او در کلمبیا کسی را پیدا نکرده تا با او دعوا کند و به همین 
خاطر دوباره به سراغ ایران آمده است.وی افزود: مهدی تاج، علی کفاشیان و وزیر ورزش و جوانان تا 
آخرین روزی که او در ایران بود، از وی حمایت کردند و پس از جدایی اش از تیم ملی هم از عملکرد او 
تمجید کردند اما روحیه و شخصیتِ مبارزه طلبی در کی روش وجود دارد.رئیس سابق فدراسیون فوتبال 
اضافه کرد: درباره رفتار کی روش خودمان مقصر هستیم و نباید به چنین فردی بهانه بدهیم. او هشت 
سال در ایران بهترین پول را گرفت و یک جام روستایی هم برای فوتبال ما بدست نیاورد. طبیعی است 

که در آخر هم فردی با چنین روحیه ای بدنبال چالش دوباره باشد.

صدور حکم اعدام 2 شهروند ایرانی در کویت 
دادگاه تجدید نظر کویت حکم اعدام دو شهروند ایرانی به اتهام قتل سه نفر از جمله یک شیخ سالمند 
از خانواده خاندان حاکم کویت را صادر کرده است.به گزارش ایسنا به نقل از القدس العربی، دادگاه 
تجدیدنظر کویت حکم اعدام 2 تبعه ایرانی به اتهام قتل 3 نفر شامل یک شیخ سالمند از خانواده امیر 
کویت، یک شهروند کویتی دیگرو یک خدمتکار زن اندونزیایی را تأیید کرد.برخی منافع گفته اند که این 
حکم نهایی شده است و برای اجرا تنها نیاز به دستور امیر کویت دارد.بر اساس این گزارش، در نوامبر 
201۶ جسد سه نفر از جمله یک شیخ از خانواده حاکم، یک پیرمرد 70 ساله کویتی و یک خدمتکار 

زن اندونزیایی در منطقه سلوی واقع در استان حولی یافت شده بود.

چند درصد مردم برنامه های صداوسیما را در نوروز دنبال کردند؟
نتایج نظرسنجی های ملی بهارانه مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران نشان داده که 7۴ درصد مردم 
در ایام تعطیلات نوروز برنامه های تلویزیونی را دنبال می کردند. به گزارش ایسنا، نتایج یک نظرسنجی 
دیگر ایسپا بیانگر این است که زنان بیشتر از مردان در نوروز، صداوسیما را مشاهده کرده اند. بر اساس 
نتایج نظرسنجی ملی بهارانه ایسپا 71 درصد مردان و 77 درصد زنان اعلام کرده اند که در ایام عید نوروز 

برنامه های تلویزیون را می دیدند.

عزم ملی برای کنترل بحران سیل خوزستان کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد

اختصاص بلوار پیامبر اعظم )ص( 
به مسیر پیاده روی نیمه شعبان 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: در ایام نیمه شعبان 
بنا بر این است که باند رفت بلوار پیامبر اعظم)ص( از حرم مطهر به سمت 
مسجد مقدس جمکران به مسیر پیاده روی اختصاص داده شده و مسیر 
برگشت بلوار به صورت رفت و برگشت جهت استفاده حمل و نقل عمومی 

و خودروهای امدادی و خدماتی در نظر گرفته شود.
عباس ذاکریان با اشاره به تدابیر ترافیکی ویژه ایام نیمه شعبان در قم 
اظهار کرد: با توجه به تصمیمی که در کمیته حمل و نقل و ترافیک ستاد 
تسهیلات زائرین استان گرفته شد و با توجه به اینکه بنا شد راهپیمایی نیمه 
شعبان به صورت باشکوه برگزار شود مقرر شد که کل باند رفت از حرم 
مطهر به سمت مسجد مقدس جمکران به مسیر پیاده روی اختصاص داده 
شده و مسیر برگشت بلوار هم برای رفت و برگشت حمل و نقل عمومی 
و خودروهای امدادی و خدماتی در نظر گرفته شود.وی تصریح کرد: ما 
تردد خودروهای شخصی و موتورسیکلت از بلوار پیامبر اعظم )ص(نخواهیم 
داشت،  مردم به گونه ای برنامه ریزی کنند که از مسیرهای جایگزین برای 
دسترسی به مسجد جمکران استفاده کنند.معاون شهردار قم با تاکید بر 
اینکه مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( از صبح روز شنبه مسدود خواهد بود 
خاطرنشان کرد:  بنا بر این است که انسداد تا صبح روز نیمه شعبان ادامه یابد 

البته به صورت مقطعی هم ممکن است تصمیماتی گرفته شود.
* انتقال زائرین به جمکران از ۸ خط اتوبوسرانی در سطح 

شهرقم
معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم در بخش دیگری از سخنان 
خود از انتقال زائرین مسجد مقدس جمکران از 8 خط اتوبوسرانی در سطح 
شهر به صورت رایگان در ایام نیمه شعبان خبر داد.وی  با بیان اینکه ناوگان 
ویژه ای در ایام نیمه شعبان برای حمل و نقل مردم به مسجد مقدس 
جمکران در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: پیش بینی کردیم حمل و 
نقل عمومی با ظرفیت 200 دستگاه اتوبوس با پوشش حداکثری از سطح 
شهر به صورت رایگان به سمت جمکران انجام شود و امیدواریم مردم هم از 
این امکانات استفاده کنند.ذاکریان با بیان اینکه اتوبوس ها از ظهر روز شنبه 
1۴ شعبان تا صبح روز نیمه شعبان به صورت رایگان خدمات رسانی می 
کنند، گفت: البته خط حرم مطهر به سمت جمکران تا ظهر نیمه شعبان 

کار خود را به صورت رایگان ادامه خواهند داد.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم

تشکیل هشت ستاد خدماتی و ده کمیته 
اجرایی برای مراسم نیمه شعبان

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با اعلام 
تشکیل ستادهای هشت گانه خدماتی و 10 کمیته اجرایی از آمادگی برای 
برگزاری مراسم نیمه شعبان خبر داد.میرهادی در جلسه جمع بندی فعالیت 
های ستاد برگزاری مراسم نیمه شعبان گفت: افزایش ظرفیت پارکینگ ها 
، اجرای طرح های ترافیکی، نظارت در برپایی ایستگاههای صلواتی و موکب 
ها، همکاری و مشارکت شهرداری با بسیج ، پلیس راهور در خصوص پارک 
خودروها و نظم بخشی به استفاده از حداکثر ظرفیت پارکینگ ها ، استقرار 
کانکس های راهنمای زائرین در مقابل درب های اصلی مسجد جمکران 
و استفاده از کارشناسان ، استفاده از ظرفیت فضای مجازی و اینترنت در 
سامانه پیداشدگان و رصد آمار ظرفیت پارکینگ ها بخشی از اقداماتی است 
که برای مراسم امسال برنامه ریزی شده است.وی با برشمردن اقدامات 
خدماتی از جمله بازدید چاههای جذبی و آبرستانی مستمر به سرویس های 
بهداشتی ، کنترل مسائل ایمنی ، افزایش مخازن جمع آوری زباله و کارتن 
پلاست ها در ایستگاه ههای صلواتی، از تقسیم کار بین کمیته های اجرایی 
خبر داد و افزود: در هر کمیته اقدامات و فعالیت های خاص تعریف و کمیته 
ها نسبت به انجام آن آماده شده اند.کمیته های اجرایی ، اطلاع رسانی ، 
حمل و نقل و ترافیک، انتظامی، زیبا سازی، ایمنی ، اسکان،تامین ارزاق و 
مایجتاج زائر، فاوا و نظارت، آمار و ارزیابی ده کمیته ای هستند که نسبت به 
ارتقاء سطح کیفی ارائه خدمات به شرکت کنندگان در مراسم نیمه شعبان 

برنامه ریزی شده اند.

مدیر پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم  مطرح کرد

همکاری کامل شهرداری قم با ستاد 
کمک رسانی به مردم سیل زده

مدیر پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: همکاری کامل 
با ستاد کمک رسانی مردم و ستاد مدیریت بحران استان برای تامین لوازم 
و امکانات لازم سیل زدگان در دستور کار شهرداری است.علی اکبر رحیمی 
با بیان اینکه از زمان وقوع سیلاب در منطقه لرستان اعزام نیروها و ناوگان 
شهرداری برای امدادرسانی به مردم صورت گرفته است، اظهار کرد: چهار 
دستگاه کامیون و سه اکیپ آتش نشانی را همراه با تجهیزات از قبیل پمپ 
های مکنده،کفکش ها،روبین ها به این منطقه اعزام کردیم و این نیروها 
تاکنون سه مرحله تغییر پیدا کردند و از امروز هم مجددا نیروی جدید 
در منطقه فعال شدند.وی با تاکید بر اینکه 200 جفت چکمه، 200 
عدد بیل و کلنگ ارسال به محل صورت گرفته است، خاطرنشان کرد: 
کمک های مردمی هم با چهار کامیون شهرداری به منطقه اعزام شده است.

مدیر پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم با بیان اینکه در سطح شهر 
هم بنرهایی برای جلب کمک های مردمی برای ستاد پشتیبانی مردمی 
کمک به سیل زدگان اختصاص داده شده است، خاطرنشان کرد: سالن 
همایش های شهرداری قم هم در اختیار صنعت گران و کارخانه داران برای 

جمع آوری کمک و گلریزان قرار داده شده است.

شهردار منطقه دو قم خبرداد

صدور مجوز راه اندازی ۱۰۰ ایستگاه صلواتی 
شهردار منطقه دو از صدور مجوز راه اندازی 100 ایستگاه صلواتی در 
این منطقه در ایام نیمه شعبان خبر داد.رضا رحیمی با اشاره به برنامه های 
منطقه دو در ایام نیمه شعبان  اظهار کرد: ستاد خدمات رسانی شهرداری 
منطقه دو در ایام نیمه شعبان در پارکینگ خضر نبی واقع در انتهای شهرک 
قدس به سمت جمکران تشکیل خواهد شد.وی با بیان اینکه در این ستاد 
غرفه های اطلاع رسانی، نمازخانه خواهران و برادران، محل استراحت، محل 
شارژ موبایل، غرفه فروش و عرضه مایحتاج عمومی، سرویس بهداشتی 
بانوان و آقایان و غیره  پیش بینی شده است، افزود: استقرار ماشین آلات 
و نیروهای شهرداری منطقه دو به صورت شیفتی در محل ستاد جهت 
راهنمایی زائرین و نظافت محوطه صورت خواهد گرفت.شهردار منطقه دو 
قم از هماهنگی با سالن ورزشی در کنار محل پارکینگ و ستاد منطقه جهت 
اسکان زائرین در زمان بارندگی خبر داد و افزود: ریسه کشی و آذین بندی 
محل ستاد و پارکینگ و نصب بنر خوش آمدگویی هم از دیگر اقدامات 
شهرداری منطقه بوده است.وی اذعان کرد: به حدود 100 ایستگاه صلواتی 

در سطح منطقه دو برای نیمه شعبان مجوز داده شده است.

کمک ۵۰۰ میلیون ریالی شهرداری قم 
به مردم سیل زده

شهرداری قم به جز کمک های ارسال به مناطق سیل زده 500 میلیون 
ریال نیز به مردم سیل زده کمک کرد.به گزارش شهرنیوز،  شهرداری قم طی 
روزهای اخیر در پی وقوع سیلاب در استان لرستان تعدادی از نیروهای 
خدمات شهری،  آتش نشانی و ستادی خود به همراه تعدادی از ناوگان 
آتش نشانی، ماشین آلات،تجهیزات، پمپ های مکنده،کفکش ها،روبین ها 
و غیره را جهت کمک رسانی به مردم سیل زده به این مناطق اعزام کرده 
است.همچنین در گلریزانی که در شهر قم با کمک شهرداری برای کمک 
به سیل زدگان برگزار شد مبلغ 30 میلیون ریال از حساب شخصی شهردار 
قم و مبلغ 500 میلیون ریال هم از طرف شهرداری قم توسط دکتر سقائیان 

نژاد شهردار قم جهت کمک رسانی به هموطنان سیل زده اهدا شد.
سیلاب در استان لرستان بخشی از شهرها و روستاهای این منطقه را 
تخریب کرد و در حال حاضر گروه های مختلف در حال امدادرسانی به مردم 

این منطقه هستند.

اخبــار

،کار  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
شهرداری قم را قابل تقدیر دانست ولی 
توصیه کرد اطلاع رسانی شهرداری باید 
وسیع باشد تا مردم از امور انجام شده 

مطلع گردند.
این مرجع تقلید ظهر دیروز در دیدار 
با دکتر سقائیان نژاد شهردار و مدیران 
شهرداری قم  گفت: شهرداری قم در امور 
مختلف موفق بوده است، کار شهرداری 
رسانی  اطلاع  اما  است،  تقدیر  قابل 
شهرداری باید وسیع باشد تا مردم از امور 

انجام شده مطلع گردند.
این مرجع تقلید اظهار داشت: نیمه 
دارد،  خاصی  ویژگی  قم  برای  شعبان 
بنابراین باید آماده پذیرش و خدمت در 
جهات مختلف بود. میزبانی قم در نیمه 

شعبان یک حرکت فرهنگی مهم است.
هنوز  مردم  گفت:  ادامه  در  وی  
نگران سیل های احتمالی هستند، باید 
از همین حالا مکان های آسیب پذیر را 
پیش بینی و مراقبت کرد، مناطقی که 
در حاشیه رودخانه ها ساخته شده باید 
در صورت لزوم تخلیه شود و همواره برای 
این گونه اتفاقات آماده بود.وی در پایان 
تصریح کرد: شهرداری قبل از زیباسازی 
و نظافت شهر باید مسائل فرهنگی را 
مورد توجه قرار دهد، چون همگان قم 
را به عنوان یک شهر مذهبی و فرهنگی 
بزرگ می شناسند، البته کارها و تلاش 
کسی  بر  قم  شهرداری  فرهنگی  های 

پوشیده نیست و قابل تقدیر است.  

پارکینگ های  احداث  لزوم   *
مقدس  محدوده مسجد  در  دائمی 

جمکران
شهردار قم نیز در این دیدار گفت: 
در  موقت  پارکینگ های  ایجاد  برای 
انجام  مخارجی  جمکران  محدوده 
سال  هر  هزینه ها  این  که  می گیرد 
تا  تلاشیم  حال  در  و  می شود  تکرار 
یک پارکینگ دائمی  در اطراف مسجد 

مقدس جمکران ایجاد کنیم.

نژاد  سقائیان  مرتضی  سید  دکتر 
گفت: تمامی چالش های موجود در شهر 
قم برای وقوع سیلاب احتمالی مستند و 
مرتفع شده است. پایداری و تاب آوری 
بوده  شهر در زمان سیلاب 20 دقیقه 
که اکنون به 8 ساعت رسیده، اما تلاش 
ساعت   2۴ به  را  مقدار  این  می کنیم 
برسانیم، تمامی کانال ها در حال هدایت 
به رودخانه هستند و نواقص کانال شرق 
پردیسان هم در حال مرتفع شدن است، 
ضعف هایی  فاصلاب  شبکه  بخش  در 

وجود دارد که باید برطرف گردد.
وی با بیان اینکه بالغ بر 200 هکتار 
پارکینگ موقت برای مراسم نیمه شعبان 
ایجاد  برای  مشخص شده  است گفت: 
این گونه پارکینگ های موقتی مخارجی 
انجام می گیرد که این هزینه ها هر سال 
تکرار می شود. در حال تلاشیم تا یک 
مسجد  اطراف  در  دائمی   پارکینگ 
مقدس جمکران ایجاد کنیم، باید این 
کار هر چه زودتر انجام گیرد تا با ساخت 

و  سازهای جدید، کار به تعویق نیفتد .
خسارت  به  اشاره  با  نژاد  سقائیان 
11٫5 میلیارد تومانی سیل اخیر گفت: 
در بخش فضای سبز، پیاده روها، آسفالت 
را  جدی  خسارات  دیگر  مورد  چند  و 

شاهد بودیم.
شهردار قم  در ادامه گفت: در بحث 
حمل و نقل عمومی معضلاتی داشتیم، 
در گذشته با اتوبوس ها قرارداد 10 ساله 

بسته شده بود و بعد از زمان مقرر مجدداً 
در  می شد،  واگذار  بخش خصوصی  به 
از  اتوبوس  دستگاه  مواقع 300  چنین 
ناوگان حمل و نقل عمومی خارج می شد 
و کار برای حمل و نقل عمومی بسیار 
دشوار بود که با خریداری اتوبوس های 
برطرف کردن  برای  بزرگی  گام  جدید 

این مشکل ایجاد شد.
وی تصریح کرد: شهرداری در طول 
هر سال نزدیک به 300 هزار تن آسفالت 
معابر را در برنامه خود داشته تا مردم 
عبور و مرور راحت تری را داشته باشند، 

این  برنامه را امسال هم خواهیم داشت.
سقائیان نژاد افزود: با توجه به منابع 
دفاع  موزه  پرندگان،  باغ  ایجاد  مالی، 
در  را  کابین  تله  و  باغ وحش  مقدس، 

برنامه شهرداری قم قرار خواهیم دادیم.
هزار  پارک  گفت:  پایان  در  وی 
هکتاری زائر را در دست احداث داریم که 
از کارهای مهم شهرداری به شمار میرود.

* ۲۰۰ هکتار  پارکینگ برای ایام 
نیمه شعبان تدارک دیده شده است

قم  شهردار  شهری  خدمات  معاون 
جشن  برای  گفت:  دیدار   این  در  نیز 
نیمه شعبان 200 هکتار پارکینگ در 
اطراف مسجد مقدس جمکران به همراه 
در  بهداشتی  سرویس های  و  نمازخانه 
تمامی ورودی و خروجی های پارکینگ 

آماده شده است.

ابتدای  از  گفت:  سامع  امیر  سید 
زمستان فعالیت هایی را برای ایام نوروز 
برای زائرین و هم  آغاز کردیم که هم 
است،  بوده  ملموس  قمی  شهروندان 
شهردار ۴0 آیتم را مدنظر داشتند، از 
قبیل نورپردازی، زیباسازی شهر، نصب 
پرچم های متناسب با موضوعات روز به 
خصوص برای ماه رجب و شعبان و… که 
به لطف الهی و زحمات تمامی عوامل 

شهرداری به منصه ظهور رسید.
قم  شهردار  شهری  خدمات  معاون 
عنوان کرد: در ایام نوروز در 11 بوستان 
نماز جماعت به همراه کارهای فرهنگی 
برقرار بود، از پتانسیل حوزه ها استفاده 
کردیم و با کمک طلاب خلاق غرفه های 
فرهنگی پر رونقی را برای زائرین عزیز 
فراهم نمودیم.سامع اظهار داشت: افزایش 
پارکینگ،  حمام،  بهداشتی،  سرویس 
خدمت رسانی پنج استراحتگاه در پنج 
بوستان و آماده کردن 21 سالن ورزشی 
مسقف)برای روزهای بارانی ( با همکاری 
سازمان ورزش و جوانان از دیگر کارهای 

انجام شده در ایام نوروز بوده است.
وی در ادامه گفت: در نیمه اول ماه 
را  شدید  بارندگی  مرحله  دو  فروردین 
در شهر قم شاهد بودیم که خوشبختانه 
سیلاب تلفات جانی برای شهروندان و 

زائرین شهر قم به همراه نداشت.
معاون شهردار قم در پایان گفت: برای 
نیمه شعبان 200 هکتار پارکینگ در 
اطراف مسجد مقدس جمکران به همراه 
نمازخانه و سرویس بهداشتی در تمامی 
تعبیه  پارکینگ ها   خروجی  و  ورودی 
شده است، بیش از 300 دستگاه اتوبوس 
برای تسهیل حمل و نقل عمومی مراسم 
و  کرد  خواهند  همکاری  شعبان  نیمه 
بلوار پیامبر اعظم )ص( نیز از صبح روز 
شنبه 31 فروردین تا صبح یکشنبه اول 
اردیبهشت )نیمه شعبان( به روی تمامی 
وسایل نقلیه مسدود خواهد بود تا پیاده 
روی ها در طول این 2۴ ساعت به راحتی 

انجام پذیرد.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار با دکتر سقائیان نژاد:

فعالیت های شهرداری قم قابل تقدیر است


